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توسعه صنعت برق کشور با استفاده از طرح های 
دانش بنیان و فناورانه

تفاهمنامه همکاری ســه جانبه بین ســتاد توســعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه انرژی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 

یک شرکت فعال در حوزه مدیریت ســاخت و تهیه کالای آب و برق و یک شرکت در بنیاد مســتضعفان، در حوزه توســعه طرح های دانش بنیان و 

فناورانه صنعت برق و سرمایه گذاری در این حوزه منعقد شــد.

جواد مشــایخ، معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری با اشــاره به اینکه امضای 

تفاهمنامه هــای سرمایه گــذاری در حــوزه  دانش بنیــان صنایع پیشران برق می تواند کمک شــایانی به این حوزه کند، گفــت: انعقاد این نوع تفاهم نامه ها 

شرایط مطلوبی را برای تجاری ســازی و بومی ســازی حوزه فناوری و دانش بنیان فراهم می کند و سرعت حرکت در صنعت برق کشــور را افزایش 

می دهد.

همچنین اکبر زمانیان، دبیر ســتاد توســعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه انرژی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری با بیان 

اینکه انعقاد تفاهمنامه مذکور، نقطه عطفی در حوزه توســعه زیســت بوم فناوری صنایع مادر مانند صنعت برق و حوزه انرژی کشــور اســت، عنوان 

کــرد: بایــد به ســمتی پیش برویم که در حوزه های ملــی و پیشران صنعت برق حرکت کنیم.

وی افزود: در عین حال باید نگاه ویژه ای به تجاری ســازی صنعت برق داشــته باشــیم و در کنار شرکت های مادر تخصصی که نقش خوبی در زمینه  

تجاری ســازی صنایع دانش بنیان ایفا می کنند، با سرمایه گذاری هرچه بیشــتر و بهتر سرعت حرکت و توســعه یافتگی را در این حوزه افزایش دهیم.

دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه انرژی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با بیان اینکه نباید نگاه به 

فعالیت های دانش بنیان محدود به حوزه های استارتاپی باشد، گفت: باید در مسیر تجاری سازی حرکت و مسیر صنعتی  شدن محصولات را با 

سرمایه گذاری پیش برد.زمانیان ادامه داد: این تفاهمنامه سه جانبه مقوله سرمایه گذاری و تجاری سازی را به صورت توامان پیش می برد و می تواند 

زمینه ساز توسعه در صنعت برق کشور باشد.

تفاهم نامه همکاری سه جانبه در جهت قانون جهش تولید و آیین نامه دانش بنیان ابلاغیه هیئت وزیران در خصوص ایجاد حداقل دو کارخانه نوآوری 

در حوزه آب و برق برای ایجاد کارخانه طرح های پیشران صنعت برق به ویژه هوش مصنوعی بین معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 

جمهوری، ۲ شرکت دیگر با مشارکت بخش خصوصی و سرمایه گذاری سه هزار میلیارد ریالی منعقد شد.

این کارخانه در مساحتی ۲۰ هزار مترمربعی با سرمایه گذاری معادل ۳۰۰۰ میلیارد ریال مدنظر قرار می گیرد و قابلیت استقرار ۴۰۰۰ نفر را دارد.

طراحی نرم افزار جامع لوله کشی پروژه های بزرگ 
صنعتی

بــه نقــل از معاونــت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، عمران بائوج، رئیس هیــأت مدیره یک شرکت دانش بنیان در خصوص این 

نرم افزار گفت: سیســتم مدیریت پایپینگ، یک ســامانه متمرکز نرم افزاری مبتنی بر وب اســت که با رابط کاربری ســاده و کاربرپســند با هدف مدیریت 

بخش لوله کشــی در پروژه های مختلف و به منظور افزایش بهره وری و کارایی نفرات شــاغل در پروژه، طراحی و اجرا شــده اســت.

 Line، Sheet، Revision، Joint بــه گفتــه وی، ایــن نرم افــزار دارای بخش های مختلف از قبیل »دفتر فنی« مشــتمل بر فرم های مختلف جهت ورود

History، MTO، Transmittal هــای ورودی و خروجــی، TQ و پایــش جبهه هــای کاری، »کنترل کیفی« مشــتمل بر فرم های مدیریت و صدور 

گزارش های روزانه واحد کنترل کیفی )فیتاپ، جوش، درخواســت و اجرای رادیوگرافی، Spool Release، تنش زدایی، ســختی ســنجی، ســاخت، نصب و 

جوشــکاری ســاپورت و …( ، »ســاپورت« شــامل فرم های ورود اطلاعات و مدیریت اوزان و اجزای سازنده ســاپورت، »تست پکیج« شامل فرم های ورود 

اطلاعات و کنترل گردش تســت پکیج در واحدهای مختلف از زمان ســاخت تســت پکیج تا مرحله تســت و Reinstate، »کنترل متریال« شــامل فرم های 

ورود اطلاعــات صــدور MIV و MRV و بررســی آنلایــن بالانــس متریال، بخش »کنترل پروژه« که طی آن تمــام خروجی های مورد نیاز واحد کنترل پروژه 

شــامل گزارش های پیشرفته روزانه، هفتگی و ماهیانه، گزارش های مختلف در بازه های زمانی مشــخص، گزارش های تجمعی و تفکیک متناســب با نیاز 

پــروژه و نهایتــاً بخــش »مدیریت« شــامل تمام گزارش های تجمعی و تفکیکی مدیریتی اســت که به صــورت آنلاین وضعیت پروژه را در اختیار مدیران 

قرار می دهد.رئیس هیأت مدیره شرکت دانش بنیان پترو نیرو صبا در ادامه اظهار داشــت: این ســامانه در حال توســعه بخش های ســیویل، نصب 

تجهیزات و برق و ابزار دقیق اســت که در آینده به بهره برداری خواهد رســید.وی افزود: این ســامانه با شناســایی جبهه های کاری با الگوریتم های 

مختلف بر اســاس متریال موجود، باعث سرعت بخشــی و تســهیل روند اجرای عملیات لوله کشــی می گردد.

بائــوج بــا بیــان ایــن کــه شرکت پترو نیرو صبا از ابتدای تأســیس تاکنون، تلاش کرده با نگاهی پروژه محور، در رفع نیازها و کاســتی های موجود در 

صنایع نفت، گاز و پتروشــیمی و نیرو تأثیرگذار باشــد، اظهار داشــت: این شرکت، در حال حاضر ۱۰ طرح و پروژه بزرگ عمرانی اقتصادی را در 

دســت اجرا دارد که موجبات اشــتغال بیش از ۲۵۰۰ نفر را فراهم کرده اســت. در حوزه بین الملل نیز، علاوه بر صادرات آهن به قاره آفریقا، اقدامات 

توســعه ای، تولیدی و دانش پایه را در داخل و ســه کشــور عراق، عمان و نامیبیا را در برنامه دارد. طرح ســاخت مجتمع بزرگ تولید محصولات به روز 

و پر مشــتری پتروشــیمی در یکی از کشــورهای جنوب خلیج فارس از دیگر طرح های مهم در جهت توانمندســازی و توســعه شرکت در بعد بین المللی و 

اســتفاده از دانش و توان ایرانی در ســطح فراملی است.

حسینی: دولت تکلیف خود می داند که 
بیانیه گام دوم را اجرا کند

مدل تأمین مالی استارتاپ ها در ایران 
اشتباه است!/ چرا استارتاپِ شتاب دهنده 
قادر به دریافت تسهیلات تبصره ۱۸ قانون 

بودجه نیست؟

آیا قانون چک ناکارآمد است؟/ 
اژه ای: انتظارات از قانون جدید 

چک محقق نشده است
صفحه4

زاکانی: در سفر به چین ۳ میلیارد دلار 
قرارداد تجاری منعقد شد

ایران در مجموع ذخایر گاز و نفت رتبه 
اول دنیا را دارد

تغییر روح فلسفه در عالم 
جدید

به»قانون«در  بی توجهی 
دانشکده طب سنتی

کنعانی: حمله به بیمارستان  ها خوی 
وحشیگری رژیم اسرائیل را نشان 

داد

سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به هدف قرار دادن 

بیمارستان ها توسط جنایاتکاران صهیونیستی تصریح کرد: 

حمله به بیمارستان های اردن و اندونزی، جلوه دیگری از خوی 

تجاوزکارانه و وحشیگری رژیم را نشان داد. صفحه6صفحه7
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سیاست

ابوترابی: رژیم 
صهیونیستی گرفتار مرگ 
مغزی شده است/ زمینه 

مشارکت پرشور در 
انتخابات فراهم شود

حجت الاســلام سید محمدحســن ابوترابی فرد امام جمعه موقت تهران در 

خطبه های نماز عبادی-سیاســی این هفته که در محل دانشــگاه تهران 

اقامه شــد، طی ســخنانی ضمن اشــاره به دیدار اخیر رهبر معظم انقلاب 

اســلامی با اعضای شــورای نگهبان، بیان کرد: ایشان به ضرورت فراهم 

آوردن زمینه مشــارکت پرشــور مردم اشاره داشته و در آغاز سال جاری 

نیز به راهبردهای امنیت، ســلامت، رقابت و مشــارکت در انتخابات 

پرداختند.

وی افزود: مشارکت در انتخابات از آشکارترین نوع مشارکت سیاسی در 

جوامع مردم سالار است و نماد اراده ملت برای تعیین سرنوشت جمعی و 

سیاسی خود است. مشارکت گسترده در انتخابات نقش تعیین کننده ای در 

تحکیم پیوند دولت و ملت و گردش نخبگانی و هم چنین جابجایی قدرت 

ایفا می کند و مهم ترین ابزار تجلی اراده و حاکمیت ملت است.

امام جمعه موقت تهران عنوان کرد: رقابت سیاسی از مهم ترین عوامل 

افزایش مشارکت و حضور فعال در کنار صندوق های رأی است. با نگاه به 

این مهم، رقابت پیش نیاز مشارکت پرشور است؛ رهبری معظم انقلاب در 

دیدار اخیر اعضای شورای نگهبان بر این مسئله تأکید کردند.

ابوترابی اظهار داشت: تصمیمات بعضی از هیات های اجرایی عالمانه، 

خردمندانه و همسو با این اصول نبود و مورد نقد صاحب نظران 

دغدغه مند و مسئولان ارشد اجرایی قرار گرفت. امیدوارم با برنامه ریزی 

صحیح و احساس مسئولیت دولتمردان و ملت عزیز، شاهد حضور 

اقتدارآفرین ملت بزرگ ایران در انتخابات پیش رو باشیم.

وی با اشاره به درگیری ها در غزه و جنایات رژیم صهیونیستی عنوان کرد: 

بیش از 40 روز از این مقاومت اقتدارآفرین می گذرد؛ فلسطین پاره ی تن 

اسلام و غزه نیز پاره ی تن فلسطین است. امام موسی صدر می فرمود »ما 

اسرائیل را شر مطلق می دانیم«. هیچ رژیمی را خطرناک تر از این رژیم 

نمی شناسم؛ شکل گیری، ماندگاری این رژیم کودک کش با حمایت کامل و 

تمام عیار سیاسی-نظامی- اقتصادی آمریکاست.

خطیب جمعه تهران تصریح کرد: بر اساس پروژه انگلیسی و اعلامیه 

غیرقانونی بالفور در سال 1919 میلادی، زمینه تولد این رژیم منحوس 

فراهم شد و با مدیریت انگلستان و آمریکا سال 1948 میلادی تولد 

نامشروع او شکل گرفت. این رژیم در طول حدود 70 سال با کشتار و 

قتل عام مسلمانان و مسیحیان و هم چنین اشغالگری، سرزمین مظلوم 

فلسطین را تصرف کرد و با حمایت قدرت های غربی و آمریکا تا امروز 

حیات ننگین و عنکبوتی اش ادامه داشته است.

ابوترابی خاطر نشان کرد: رژیم اشغالگر یکی از مهم ترین مولفه های 

بحران زا در منطقه خاورمیانه و جهان اسلام و جامعه جهانی بوده است؛ 

با پیروزی شگفت انگیز اطلاعاتی-نظامی مجاهدان فلسطینی در عملیات 

طوفان الاقصی، هیمنه ی اطلاعاتی، نظامی و امنیتی این رژیم جعلی فرو 

پاشید و به معنی واقعی کلمه گرفتار مرگ مغزی شد.

وی گفت: طبق نظرسنجی موسسه مطالعات امنیتی ملی رژیم 

صهیونیستی در سال 2022 و 2023، محبوب ترین نهاد در سرزمین های 

اشغالی، ارتش و دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی شان بوده اند اما نکته ای 

که در رسانه های سرزمین های اشغالی بازتاب یافته و تحلیلگران نظامی و 

امنیتی به آن پرداخته اند این بود که فروپاشی سیستم اطلاعاتی، امنیتی 

و نظامی این رژیم و شکست مفتضحانه لشکر 143 آن ها و کشته شدن 

فرمانده این لشکر در ظرف چند ساعت در یک نیم روز چگونه رخ داد؟

امام جمعه موقت تهران بیان کرد: عملیات طوفان الاقصی دکترین نظامی 

بن گورین را که راهبرد نظامی، اطلاعاتی و امنیتی این رژیم بر آن استوار 

بود فروریخت. این دکترین بر سه اصل استوار بود؛ شکست ناپذیری و 

تفوق نظامی که جسارت فکر کردن برای هرگونه عملیات تهاجمی را از 

دشمنان سلب کند. دوم، اشراف و برتری اطلاعاتی و رصد هرگونه اقدام 

و سوم نیز، انتقال منطقه نبرد به قلمرو دشمن و خارج از محدوده 

سرزمین های اشغالی.

ابوترابی عنوان کرد: قهرمانان غزه نشان دادند که این رژیم از کم ترین 

توان و ظرفیت نظامی و قدرت دفاعی در برابر 2000 رزمنده ی غزه 

محروم است. قهرمانان غزه حدود 40 کیلومتر در سرزمین های اشغالی 

1948 نفوذ کردند و  تمام سیستم اطلاعاتی-امنیتی رژیم را فلج کردند.

وی اضافه کرد: رزمندگان غزه با این اقدام، اشراف اطلاعاتی و برتری 

اطلاعات این رژیم را به سخره گرفتند؛ عملیات سلحشوران غزه در قلب 

سرزمین های اشغالی شکل گرفت نه در غزه؛ آنان با لشکر به اصطلاح 

قدرتمند صهیونیستی رودر رو شدند.

خطیب جمعه تهران گفت: در طول چهار دهه گذشته، رژیم اشغالگر در 

تمام عملیات های نظامی خود برابر محور مقاومت بدون استثناء شکست 

خورده است. این عملیات اقتدارآفرین از ارکان متزلزل و خانه عنکبوتی 

رژیم در برابر دیدگان جامعه جهانی پرده برداری کرد و اقتدار علمی، 

راهبردی و استراتژی نظامی، قدرت اطلاعات، علم و فناوری و قدرت 

فرماندهی میدانی حماس و نیروهای مقاومت را به نمایش گذاشت.

قالیباف: کار جهادی 
منافاتی با انضباط و 

نهادسازی ندارد

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی صبح امروز )شنبه(  در 

مراســم اختتامیه مهرواره ملی برای ایران که در دانشــگاه تربیت مدرس 

برگزار شــد، اظهار داشت: امام حســن عسکری)ع( می فرمایند دو خصلت 

هســت که از بالاترین خصلت هاســت؛ یکی ایمان به خدا و دیگری نفع 

رساندن به مردم است.

وی با اشــاره به کارهای داوطلبانه، خیریه و جهادی، افزود: یک تفاوت 

ماهــوی بیــن کارهای خیریه و جهادی در محیط دانشــگاه و علمی و 

در عموم جامعه و توده های جامعه وجود دارد، تفاوت این اســت که 

حتــماً اینجــا باید پیش قــراول و پرچم دار مدیریت دانش در این عرصه هم 

باشــند و بتوانند با بهره برداری از علم و دانش خود این فرهنگ بســیار 

غنــی کار خیــر و جهادی را با مبانی مســتحکم پیش ببرند و تجربه ها را 

کنار هم قرار دهند.

رئیــس مجلــس گفت: یکی از نکاتی که باید توجه کرد خاســتگاه کار خیر 

اســت. بدون شــک در هر کار داوطلبانه  اولین موضوعی که باید به آن 

توجــه کرد روحیه جهادی اســت. روحیــه جهادی مبنای هر کار داوطلبانه 

و خیر است.

قالیباف تصریح کرد: روحیه جهادی برخاســته از جوهره و درون افراد 

اســت و هرگــز تحت تأثیر عوامل بیرونــی قرار نمی گیرد، همچنین در فراز 

و نشــیب ها باعث کندی و تندی و ناامیدی نمی شــود.

وی ادامه داد: هیچ وقت روحیه جهادی، خســته نمی شــود چون کار برای 

خــدا خســتگی و ناامیدی ندارد و قطعاً بــدون نتیجه نخواهد بود. هرگز 

این خاســتگاه برخاســته از یک نظام بروکراســی و اداری و وظیفه مندی 

نیســت بلکه در یک فضای ایثارگری و ازخودگذشــتگی است.

رئیــس مجلــس با بیان اینکه دومیــن نکته ماهیت و صورت این فعالیت 

داوطلبانــه اســت، تأکید کرد: در مجلــس یازدهم در برنامه هفتم یک بند 

الحاقــی برای گروه هــای جهادی و نیروهای داوطلب وجود دارد این بدان 

معنــا نیســت که گروه هــای جهادی را در ضابطه اداری بیاوریم بلکه از 

این بابت آورده شــده است که اشــکالات سیستم اداری مانع حرکت های 

جهادی نشود.

قالیبــاف گفــت: در بحث فعالیت هــای جهادی اولین موضوعی که باید به 

آن توجه شــود، الگوســازی اســت، بدین معنا که ما نیازمندیم که الگوهای 

اجتماعی در عرصه  های  فعالیتی متفاوت، دنبال و تنظیم و مســتند شــود 

که همه از آن اســتفاده کنند و یک گام رو به جلو برداریم.

رئیس مجلس خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه عرصه های خدمت رســانی 

در کار جهادی بســیار متنوع اســت و موضوعات مختلف حوزه فنی، 

علوم انســانی و هنر را شــامل می شــود باید این تحرکات الگوسازی شود تا 

از ابتدا مشــخص باشــد که چه کاری می خواهیم انجام بدهیم.

وی اضافه کرد: علاوه بر این بحث شبکه ســازی نیز در حوزه فعالیت های 

جهادی بســیار مهم و اساســی اســت، ضمن اینکه ما نمی توانیم بگوییم 

کــه صرفــاً فعالیتی را انجام می دهیم بدون توجه به نتیجه بخشــی و حتماً 

باید اقداماتی که انجام گرفته اســت، دارای اهداف مشــخص باشد.

رئیــس مجلــس با تأکید بر اینکه پایدارســازی در کار جهادی از اهمیت 

بالایی برخوردار اســت، گفــت: کار داوطلبانه هیچ منافاتی با نظم، 

انضباط ندارد و دقیق و علمی بودن منافاتی با نهادســازی ندارد.

وی افزود: در اینجا لازم اســت پیشــاپیش هفته بســیج را به بسیجیان 

دریادل کشــور تبریک بگویم؛ اگر به فعالیت های بســیج از اوایل انقلاب 

تا زمان آغاز جنگ بنگرید، این بســیج در ابتدا به شــکل بســیج بعد از 

ســال های دفاع مقدس نبود و محرومیت زدایی هدف اصلی آن بود.

قالیباف ادامه داد: بســیج با محور کار جهاد ســازندگی به این نهاد کمک 

می کرد و در ادامه کار خود در کنار ســپاه بود. بســیج از قبل از دفاع 

مقدس حضور داشــت و به ســمت محرومیت زدایی رفت اما بعد از وقوع 

جنگ اولویت دیگری پیش آمد که همه آنها را به ســمت حضور در 

جبهه هــای دفــاع مقدس برد کــه البته در اوایل حق ورود به جبهه ها و 

خــط مقدم را نداشــتند و حتی لبــاس نظامی به آن ها نمی دادند تا معلوم 

شود شخصی هستند. 

رئیس مجلس در این بخش از ســخنان خود به اواخر ســال 1360 اشــاره 

کرد و یادآور شــد: با نگاهی به وقایع عید نوروز ســال 1360 تا 1361 

عملیــات عظیــم فتح المبین را می بینیــم که پیش از آن عملیات عظیم 

طریق القدس برای آزادســازی بســتان و سوســنگرد و پیش از آن عملیات 

شکســت حصر آبادان را داشــتیم و پیش از آن حضور فردی خائن مثل 

بنی صدر را برای فرماندهی کل قوا شــاهد بودیم اما بســیج توانســت با 

حرکت خود نهادســازی کند و عملیات های عظیمی را انجام دهد و ســه 

مــاه بعد از عملیات طریق القدس، عملیات بیت المقدس برای آزادســازی 

خرمشهر را انجام دهد.

قالیباف با اشاره به موضوع نهادسازی، گفت: چرا امروز برای غلبه بر 

مشکلات اقتصادی کشور به نهادسازی تکیه نمی کنیم. مگر آن زمان به 

کسی می گفتند بفرمایید جنگ کنید؟ در آن زمان برخلاف عده ای که 

از جنگ فرار می کردند، جمعیت عظیمی هم بودند که به سمت جبهه 

می رفتند. البته امروز هم تعداد زیادی به دنبال حضور در جبهه اقتصادی 

هستند. به همین دلیل این میدان را نیز باید با نگاه جهادی دنبال کنیم.

حسینی: دولت تکلیف خود می داند که بیانیه گام دوم 
را اجرا کند

معــاون پارلمانــی رئیــس جمهــور گفت: دولت مردمی، توصیه ها و نکاتی که در بیانیه گام دوم انقلاب مطرح شــده را صرفاً یک 

توصیه و ســفارش نمی داند بلکه آن را تکلیف و وظیفه قانونی و شرعی می داند از این رو اعتقاد و باور دولت این اســت که 

آنهــا را به طور کامل اجرا کند.

ســید محمد حســینی معاون پارلمانی رئیس جمهور در نشســت جمعی از نیروهای جبهه انقلاب از سراسر کشــور با موضوع »تبیین اقدامات دولت 

در جهت اجرای بیانیه گام دوم«، اظهار داشــت: بیانیه گام دوم در چهلمین ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی و در دوره دولت قبل منتشر شــد اما 

متاســفانه توجه کافی نســبت به اجرای آن صورت نگرفت اما این دولت اجرای این بیانیه و توصیه ها و نکات ذکر شــده در آن را به عنوان یک 

ســند بالادســتی مورد توجه قرار داده و ضمن اینکه ســند تحول دولت و برنامه هفتم بر مبنای این بیانیه تدوین شــده اســت، وزرا نیز برنامه ها و 

ماموریت هــای خــود را بــا توجــه به مفاد بیانیه تقدیم مجلس کردند و برای عملیاتی شــدن توصیه هــای هفت گانه در حوزه کاری خود تلاش می کنند.

وی خاطرنشان کرد: در دوره گذشته نه تنها نسبت به اجرای بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی کم توجهی وجود داشت حتی دولت وقت اعتقادی به تدوین 

برنامه ششم توسعه نداشت و با پیگیری ها مسئولان از جمله نمایندگان یک سری احکام را به نام برنامه تقدیم مجلس کرد که مورد قبول قرار نگرفت و 

بعد هم حاضر نشد آن را تکمیل و تصحیح کند لذا برای اولین بار مجلس شورای اسلامی با اذن رهبر معظم انقلاب برنامه ششم توسعه را تهیه و تصویب 

کرد و بدیهی است دولت وقت اراده و اهتمامی به اجرای آن نداشت.

معاون پارلمانی رئیس جمهور یکی از ویژگی های بارز دولت سیزدهم را اعتقاد و باور به اندیشه های والای امام راحل و رهنمودهای رهبر فرزانه انقلاب 

اسلامی دانست و اظهار داشت: بلافاصله پس از فرمایشات رهبر معظم انقلاب در هر مناسبت و موضوعی، محورهای اصلی سخنان حضرت آقا در اولین 

جلسه دولت مورد بحث و تبادل نظر قرار می گیرد و وظایف دستگاه ها برای اجرای آن مشخص می شود.

حسینی تاکید کرد: دولت مردمی، توصیه ها و نکاتی که در بیانیه گام دوم انقلاب مطرح شده را صرفاً یک توصیه و سفارش نمی داند بلکه آن را تکلیف و 

وظیفه قانونی و شرعی می داند از این رو اعتقاد و باور دولت این است که آنها را به طور کامل اجرا کند.

وی با بیان اینکه دولت با روحیه انقلابی و مدیریت جهادی مسیر رفع موانع و پیشرفت کشور را طی می کند اظهار داشت: در آغاز دولت سیزدهم 

عده ای به رئیس جمهور ایراد می گرفتند که با توجه به نبود منابع کافی در کشور، سفرهای استانی چه فایده ای دارد؟ اما دولت با روحیه جهادی و تلاش 

بی وقفه همزمان با رفع موانع و افزایش درآمدهای کشور، دستاوردهای بزرگی را در تکمیل زیرساخت ها و خدمت به مردم عاید کشور کرده است.

معاون رئیس جمهور در امور مجلس گفت: متاسفانه در گذشته همه امور بویژه اقتصاد کشور را به همراهی و اراده غربی ها گره زده بودند حتی 

واردات واکسن کرونا را منوط به برجام و امضای اف ای تی اف اعلام می کردند اما این دولت با خودباوری روحیه »ما می توانیم« نادرست بودن رویکرد 

گذشته را به اثبات رساند.

حسینی خاطرنشان کرد: شعارهایی مانند استقلال، آزادی عدالت، عزت، اخلاق و معنویت، عقلانیت و برادری که در بیانیه گام دوم انقلاب بر آن تاکید 

شده، شعارهای درخشان، فطری، جهانی و گمشده بشریت هستند و همه ملت ها تشنه و شیفته تحقق آنها هستند، این شعارهای اساسی انقلاب 

اسلامی متعلق و محدود به مقطع زمانی 45 سال گذشته نیست بلکه همواره پرجاذبه و پرطرفدار است.

وی همچنین با اشاره به اهمیت علم و پژوهش در بیانیه گام دوم انقلاب، گفت: رهبر فرزانه انقلاب همواره بر این مولفه که العلم سلطان و اینکه 

دانایی توانایی است تاکید دارند و در این راستا دولت مردمی حمایت از نخبگان و شرکت های دانش بنیان را با جدیت در دستورکار خود قرار داده این 

شرکت ها از لحاظ کمی و کیفی رشد قابل توجهی داشتند بنحوی که در حال حاضر بیش از 8 هزار شرکت دانش بنیان در کشور مورد حمایت است و 12 

هزار محصول دانش بنیان به سایر کشورها صادر می شود و دولت نیز بطور کامل از تولید، بازاریابی و صادرات این محصولات حمایت می کند، اگر در 

گذشته منافع شخصی برخی دست اندرکاران در واردات بود و با کم توجهی به تولید داخل موجب ورشکستگی و بی انگیزگی سرمایه گذاران و نخبگان و 

صاحبان ایده می شدند، در این دولت با جدیت از تولید داخل و به ویژه دانش بنیان حمایت می شود.

معاون پارلمانی رئیس جمهور افزود: در راستای حمایت از نخبگان مجوز استخدام 5 هزار نیروی نخبه در وزارتخانه های مختلف صادر شده است و 

همچنین دولت، مزایا و معافیت های مالیاتی برای حمایت از شرکت های دانش بنیان و پارک های علم و فناوری در نظر گرفته است. در همین مدت 

جایگاه کشورمان در حوزه نوآوری و ابتکار 7 رتبه ارتقا یافته است.

حسینی اخلاق و معنویت را توصیه  دوم بیانیه گام دوم انقلاب ذکر کرد و گفت: عده ای در گذشته با طرح این مسئله که نمی توان کسی را به زور 

به بهشت برد! عملا وظیفه هدایت گری و زمینه سازی برای گرایش به آداب و ارزش های اسلامی را از دوش خود ساقط کردند! رهبر معظم انقلاب در 

پاسخ به این شبهه فرمودند که اولا مسئولان خود باید منش و رفتار اخلاقی و معنوی داشته باشند چون سبک زندگی فردی و اجتماعی آنان ملاک عمل 

دیگران می شود و ثانیا وظیف دارند زمینه ترویج اخلاق و معنویت را در جامعه فراهم کنند و خلاصه اجازه ندهند که جهنمی ها مردم را با زور و فریب 

جهنمی کنند.

وی افزود: دولت سیزدهم برای ترویج اخلاق و معنویت برنامه های گسترده ای دارد که از آن جمله می توان به حضور پررنگ دستگاه های اجرایی در 

تسهیل راهپیمایی اربعین، حمایت از فعالیت های برجسته فرهنگی و هنری، توجه به راهیان نور و همچنین اجرای دقیق و کامل سند تحول بنیادین 

آموزش و پرورش اشاره کرد.

معاون پارلمانی رئیس جمهور در ادامه به موضوع اقتصاد در بیانیه گام دوم انقلاب اشاره کرد و گفت: با توجه به این که بسیاری از ناهنجاری های 

اجتماعی و ضعف و سستی ایمان از آثار فقر و فلاکت در یک جامعه محسوب می شود دولت سیزدهم تلاش کرده در کنار رسیدگی و بهبود معیشت 

مردم، طرح ها و پروژه های پیشران اقتصادی را در بخش های مختلف و در راستای افزایش درآمد کشور اجرایی و عملیاتی کند لذا طرح های زیرساختی 

متعددی در حوزه صنعت، نفت، جاده و ریل، آب، برق و معادن را با جدیت پیگیری می کند و تعدادی را در 25 ماه گذشته به بهره برداری رسانده 

است.

حسینی گفت: دولت همچنین به احیا و راه اندازی کارخانجات و واحدهای تولیدی نیمه تعطیل و تعطیل اهتمام ویژه ای داشته و تاکنون بالغ بر 5 

هزار واحد صنعتی احیا و به چرخه تولید بازگشته است همچنین در حوزه بهداشت و درمان 20 هزار طرح درمانی و بهداشتی در سراسر کشور در 

خدمت مردم قرار گرفته است.

وی توجه به کشاورزی و خرید تضمینی 10 میلیون 400 هزار تن گندم از کشاورزان، هدف گذاری برای تامین 90 درصد محصولات کشاورزی در داخل 

کشور، تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار، جذب سرمایه گذاری، استفاده از ظرفیت معادن و صدور خدمات فنی و مهندسی را از دیگر اقداماتی 

دانست که دولت در راستای بهبود اقتصادی کشور با جدیت پیگیری می کند.معاون پارلمانی رئیس جمهور کاهش نرخ بیکاری، رشد اقتصادی ،کاهش 

ضریب جینی و فاصله طبقاتی، تقویت روحیه امید نشاط و سرمایه اجتماعی نظام از جمله آثار و نتایج فعالیت های اقتصادی دولت دانست و گفت: 

استقبال باشکوه از رئیس جمهور در جریان سفرهای استانی از جمله در سنندج و شهر کرد نشان دهنده آن است که مردم در حل مشکلات خود به 

دولت اعتماد و امید دارند.حسینی اهتمام دولت به اجرای عدالت را به عنوان یکی دیگر از مولفه های مهم بیانیه گام دوم انقلاب مورد اشاره قرارداد 

و گفت: دولت تلاش کرده افراد سالم، پاکدست، متعهد و متخصص را در رأس امور قرار دهد ضمن اینکه با جدیت نظارت و بازرسی می شود تا خدای 

نکرده مفسده ای شکل نگیرد.
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فرهنگ و هنر

خالد قدومی: نویسندگان 
و ادیبان قهرمانان نبرد با 

اسراییل اند

گردهمایی نویســندگان و ناشران برای حمایت از کودکان غزه در ایران 

با عنوان »ســاعت ۱۲ به وقت قدس« توســط اتحادیه ها و مؤسسات 

ادبی و نشر ایران و اتحادیه های ادبی و نویســندگان کشــورهای عربی 

امروز شــنبه ۲۷ آبان در ســالن ســوره مهر حوزه هنری برگزار شد.این 

مراســم همزمان در بیست کشــور امارات، بحرین، الجزائر، عربستان 

ســعودی، سودان، عمان، ســوریه، عراق، کویت، لبنان، لیبی، یمن، تونس، 

موریتانی، مصر، فلســطین، مغرب، اردن و ایران برگزار شــد.خالد قدومی 

نماینده جنبش مقاومت اســلامی حماس در ایران در ابتدای این اجلاس 

گفــت: از آغــاز نبرد طوفان الاقصی تاکنون خبرنگاران، نویســندگان و افراد 

صاحب اندیشــه زیادی به شــهادت رســیده اند، اینها شهدای اندیشه بوده 

اند و اگر جســد از بین برود فکر و اندیشــه می ماند.وی ادامه داد: از 

برگزارکنندگان این برنامه در جمهوری اســلامی ایران و ۲۰ کشــور عربی 

تشــکر می کنم. مردم و نویســندگان در ایران و کشــورهای عربی از غزه 

حمایــت می کنند.نماینــده حماس در ایران افزود: این نبرد به ظاهر یک 

نبرد نظامی اســت اما در باطن و حقیقت این نبرد چیز دیگری اســت. 

ما شــاهد تظاهرات و اعتراضات میلیونی در فرانســه و آمریکا هســتیم 

و در حالی که این کشــورها حامی رژیم نامشروع اسرائیل هســتند. در 

عملیات طوفان الاقصی شکســت دادن اسرائیل، پیروزی و مقاومت 

محقق می شــود.قدومی گفت: این شــبهه مطرح اســت که این نبرد یک 

توطئه بود! برای این شــبهه یک جواب دارم و آن این اســت که بعد 

از ۴۲ روز از طوفــان الاقصــی، این نــبرد دو معنا مهم دارد. اولین معنا 

این اســت که باید عادت کنیم ما می توانیم پیرو بشــویم، فکر نکنیم 

شکســت می خوریم. چرا وقتی می توانیم قدم هایی به ســمت آزادی 

قدس برداریم، فکر کنیم توطئه اســت؟ این ملت فلســطین که جانش 

را فدا کرد به پیروزی خواهد رســید.وی افزود: جنگ روایت ها دومین 

معنا مهم این نبرد اســت. امروز بدون هیچ توجیه سیاســی یک کودک 

فلســطینی جنگ روایت ها را در دنیا به عهده گرفته اســت. دختر 

فلســطینی از زیر آوار خارج شــده و خانواده اش را از دســت داده اما 

ســخنرانی می کند و این به امت ها الهام می دهد. رژیم کودک کش 

صهیونیســتی در کنج قرار گرفته و این نبرد به یک نبرد انســانی تبدیل 

شــده و تمام آزادی خواهان کنار آن قرار گرفته اند.نماینده حماس در 

ایران ادامه داد: ای عزیزان ادیب و نویســنده، شــما رزمندگان کلمه 

هســتید و تأثیرگذاری شــما بیشتر از موشک های میدان است. تعدادی 

از کارگردان ها و نویســندگان در ایران و کشــورهای عربی با من صحبت 

کردند و گفتند می خواهیم تولبدات داشــته باشــیم. تصاویری که از غزه 

می بینیم می تواند هزاران ســوژه برای نوشــن باشد.وی گفت: سینمای 

بین الملل را صهیونیســت ها کنترل دارند و بســیار کم فیلم و داســتانی 

را می بینیم که از ملت فلســطین حمایت کند. در داســتان ها و فیلم ها 

یا مظلومیت فلســطین را نشــان نمی دهند یا می خواهند طرف مقابل 

را راضی کنند. این فیلم ها پر از دروغ اســت. به همین دلیل اســت که 

کتابخانــه هــا پر از تولید دروغ و الهام دروغ به جامعه می شــود.نماینده 

حــماس در ایــران افزود: دروغی که دو روز پیش درباره دیدار رهبرانقلاب 

و هنیه رویترز منتشر کرد و ادعا کردن رهبر ایران گفته شــما بروید و 

بجنگید! ده ســال دیگر می بینیم پژوهشــگر در گوگل می نویســد حماس و 

ایران آن خبر دروغ رویترز می آید. این خبر را حماس و ســایت آیت الله 

خامنــه ای تکذیــب کرد. سردار اســماعیل قاآنی نامه ای منتشر کرد و گفت 

ما در کنار مقاومت هســتیم. اما اینها دیده نمی شــود، فقط دروغ ها دیده 

می شــوند.وی ادامه داد: قضیه فلســطین هر ثانیه اش داســتان و الهام 

بخش اســت. شــخصی خانه اش داغان شــده، کنار خانه آوار شده نشسته 

و می گوید الحمدلله، این الهام بخش اســت. از بیمارســتان الشــفا صدها 

فیلم می شــود تولید کرد. به خبرنگاران و نخبه های رســانه ای اجازه ورود 

نمی دهنــد. هــزاران نفر منتظر هســتند زیر بمباران بروند تا حقیقت را 

بگویند.قدومی گفت: ای حکام کشــورهای عربی و مســلمان، ۱۲ هزار 

نفر زن و کودک به شــهادت رســیدند، چه طور می خواهید پاســخ بدهید؟ 

مردانگی کجاســت؟ کل این جهاد کلمه اســت. حتی اگر حکام شــما اجازه 

ندهند به فلســطین بیایید نباید ســکوت کنید و از حرکت بایســتید. 

به ســمت مرزها بروید و اعتراض کنید. صدایتان بالا ببرید. یک ماه 

اعتصــاب کنیــد. یک کار قهرمانانه با خــودکار و جوهر انجام ندهید بلکه 

بــا جانتــان انجام بدهید. این جغرافیا یک جغرافیا الهام بخش اســت. 

هزاران داســتان و ده ها هزار شــعر می توان از آن نوشت. تاریخ این 

قهرمانی هــا را ثبت خواهد کرد.نماینده حماس در ایران افزود: فلســطین 

از قبله اول مســلمانان و مقدســات مســلمانان ومسیحیان و امنیت جمعی 

امــت دفاع می کند.وی ادامه داد: عملیــات طوفان الاقصی چند نتیجه 

مهم داشــت. پیروزی نســبی بر دشمن صهیون، خسارت دیدن این رژیم 

کــودک کــش که برای اولین بــار از تجار پول قرض گرفته از نتایج این 

نبرد اســت. صهیونیســت ها دوچیز را نمی توانند تحمل کنند. یکی جنگ 

طولانی مدت و دیگری خســارت دبدن اســت. ما از ۲۷ نوامبر نبرد زمینی 

را آغاز کردیم و در طول این مدت سربازان زیادی از صهیونیســت به 

هلاکت رســاندیم.قدومی گفت: امروز دیپلماســی حماس حکیمانه شده 

اســت. دیپلمات های حماس هر روز در یک کشــور هستند در صورتیکه 

دبپلمات های صهیونیســتی حتی نمی توانند خارج بشــوند.

سهم آموزش های مهارتی 
در آموزش عالی کشور / 

عقب ماندن از برنامه

پیش نشســت پیش ران های آموزش کارآمد در حکمرانی سرزمینی با 

حضور مســئولان حوزه آموزش و آموزش عالی، اســاتید، دانشجویان 

و کنشــگران حوزه آموزش در دبیرخانه مرکزی شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی برگزار شد.

علــی باقر طاهری نیا رئیس موسســه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی 

بــا بحث حول موضوع الزامات آمــوزش هدفمند، مهارتی و نیازمحور 

ناظر بر ارتقاء حکمرانی سرزمینی به ایراد ســخنرانی پرداخت.

وی در ابتدا با محوریت قرار دادن فرمایشــی از مقام معظم رهبری در 

تاریخ ۱۳۹۰.۴.۲۸ »آموزش نیروی انســانی متخصص، ماهر و کارآمد و 

متناســب بــا نیازهای بــازار کار فعلی و آتی و ارتقاء توان کارآفرینی با 

مســئولیت نظام آموزشــی کشــور و توأم کردن آموزش و مهارت و جلب 

همــکاری بنگاه های اقتصادی جهت اســتفاده از ظرفیت آنها«، شروع به 

ارائه کرد.

طاهــری نیــا در ادامه با توجه به برخی بندهای موجود در برنامه توســعه 

ششــم و هفتم که اشــاره به آموزش مهارتی داشــته اند، به مبناهای قانونی 

مصوب آموزش مهارتی اشــاره کرد.

وی اضافه کرد: در برنامه توســعه ششــم، ذیل جدول ۱۲ ماده ۶۶، 

پیش بینی شــده بود که در ســال ۱۴۰۰ در دو دانشــگاه علمی کاربردی و 

فنی و حرفه ای، ســهم آموزش مهارتی از آموزش عالی، ۳۰ درصد باشــد. 

امــا در واقعیت طبق جدیدترین آمار موسســه پژوهش و برنامه ریزی 

آموزش عالی این ســهم در ســال ۱۴۰۰_۱۴۰۱، ۱۲.۳ درصد بوده است.

طاهری نیا در ادامه مباحث وی به بررســی اشــکالاتی که موجب این عدم 

تحقق تأثیرگذار بوده و ارائه راهکارها به ســخنرانی خود ادامه داد.

در ادامه علی اصغر پور عزتّ رئیس دانشــکده حکمرانی دانشــگاه 

تهــران، بــا مطرح کردن مباحثی در حــول کلید واژه های مهم حکمرانی و 

حکومــت مواردی را مطرح کرد.

وی اظهار داشــت: بحث حکمرانی زمانی که مدنظر قرار داده می شــود، 

تفاوتش با نگاه حکومتی در بهاء و ارزش دادن به ذی نفعان اســت، 

ذی نفعانی که می توانند مشــارکت داشته باشند.

دکتر پور عزتّ با اشــاره به این مبحث که حکمرانی با مدیریت، اداره، 

علوم سیاســی، اجتماعی، اقتصادی متفاوت اســت، گفت: در واقع 

حکمرانی علمی اســت که برای خدمت به اهداف بزرگ اجتماعی از 

همــه علوم بهره گیری می کند.

وی در ادامه به چالش ها و روند تشــکیل دانشــکده حکمرانی در 

دانشــگاه تهران که در نهایت در ســال ۱۴۰۰ تشــکیل شد، پرداخت و 

گفت: هدف این اســت که فضایی ایجاد شــود تا آموزش و پژوهش در 

خدمت بهبود شرایط آینده قرار گیرد و سیســتمی یادگیرنده داشــته 

باشــیم که در صورت نبود آن، اتفاقی نخواهد افتاد.

ایــن عضــو هیات علمی دانشــگاه تهران در انتها آموزش با رویکرد 

فرانســلی را عنوان کرد که آموزش با رویکرد فرا نســلی بر آموزش 

آینــدگان بــرای حضور در عرصه های گوناگون سرزمین دلالت دارد.

اســناد بســیار زیبا نگارش می شوند، ولی در اجرا محقق 

نمی شوند
در ادامه ســید جلال موســوی، معاون ســتاد تعلیم و تربیت دبیرخانه 

شــورای عالی انقلاب فرهنگی نیز به بررســی مســائل و مشکلات نظام 

آموزشــی، اعم از کیفیت آموزش عالی، آموزش های مهارت محور، بحث 

اثربخشــی و کارآیی آموزش پرداخت.

وی با اشــاره به مفاد و آرمان های اســناد بالادستی اظهار داشت: 

متأســفانه این اســناد بســیار زیبا نگارش می شوند، ولی در زمانی که به 

اجرای آن موارد می رســیم، آنها را محقق شــده پیدا نمی کنیم.

موســوی گفت: دلایل متعددی در این زمینه وجود دارد که یکی از این 

دلایل نظام ارزشــیابی و ارزیابی حکمرانی می باشــد و متأســفانه در حوزه 

سیاســت گذاری، اجرای سیاســت، تنظیم گری و راهبری، حوزه نظارت 

و ارزیابی پررنگ دیده نشــده اســت، در صورتی که این موارد مســئله 

مهمی در آموزش است.

دلیلی دیگری که معاون ســتاد تعلیم و تربیت دبیرخانه شــورای عالی 

انقلاب فرهنگی به آن اشــاره کرد؛ مســئله یکی بودن مجری و ناظر در 

یک نهاد اســت که دســت آخر آن تعارض منافع را با خود به همراه دارد 

و مانع آن اســت که ارزشــیابی به صورت صحیح انجام شود.

وی نبــود آمارهــا و داده و اطلاعات دقیــق و همچنین تأمین اعتبارات 

همه دانشــگاه های ایران که به صورت یکســان بر مبنای بودجه که سرانه 

اســت را عنوان کرد، به تعبیر دیگر بودجه و اعتبارات مبنی بر ارزشــیابی 

نیست.

موســوی به مقایســه وضعیت ایران و ســایر کشورها پرداخت و گفت: با 

بررســی های تطبیقی که در نظام ارزشــیابی در ســطح جهانی انجام شد 

مشــخص شــد که نظام پولی مراکز آموزشــی جهان به دو صورت ارزشیابی 

جهانی و ملی ارزیابی می شــود، تأمین اعتبار می شــوند.

وی افزود: اگر می خواهیم مســئله حکمرانی آموزش حاصل شــود، باید 

نظام مدیریتی ما به نظام ارزشــیابی ما متصل شــود.

تغییر روح فلسفه در عالم جدید/بی توجهی 
به»قانون«در دانشکده طب سنتی

گروه فلســفه خانه اندیشــمندان علوم انســانی با همکاری انجمن حکمت و فلســفه ایران عصر روز گذشــته )دوشــنبه ۲۲ آبان ماه( مراسم روز جهانی 

فلســفه را بــا حضــور غلامرضا اعوانی و نجفقلــی حبیبی و پیامی از رضا داوری اردکانی برگزار کرد.

مالک شــجاعی که دبیری جلســه را به عهده داشــت در ابتدای جلســه ضمن تبریک روز جهانی فلســفه گفت: یونســکو از ســال ۲۰۰۲ سومین پنجشنبه 

ماه نوامبر را به عنوان روز جهانی فلســفه نامگذاری کرد و در ایران هم به همت دکتر اعوانی و مؤسســه حکمت و فلســفه از ســال ۱۳۸۳ در ایران 

هم روز جهانی فلســفه گرامی داشــته می شــود و برنامه ها و مجالس مختلفی در این حوزه برگزار می شــود.

وی افزود: با مشــورتی که با شــورای علمی خانه اندیشــمندان علوم انســانی داشــتیم قرار اســت امروز یک کتاب را به عنوان اثر شاخص در حوزه 

فلســفه اســلامی و یک کتاب را به عنوان اثر شــاخص در حوزه فلســفه غرب و تطبیقی معرفی کنیم که خوشــبختانه مؤلفان هردو اثر هم حاضر 

هســتند. یکی اثر جدید دکتر اعوانی با عنوان »فروغ حکمت؛ نقد و بررســی ســیر تفکر غرب از دیدگاه حکمت الهی« که حاصل پژوهش دکتر اعوانی 

با رویکرد تطبیقی، تحلیلی و انتقادی اســت و به نظر بنده که شــاگرد ایشــان هســتم می توان گفت این اثر حاصل بیش از پنج دهه کوشــش و اجتهاد 

فکری دکتر اعوانی در حوزه فلســفه تطبیقی اســت که شــامل فلســفه اســلامی، حکمت اســلامی و فلســفه غرب می شود. دکتر اعوانی در این اثر به بیش 

از ۳۰۰ اثر به زبان های انگلیســی، عربی و فارســی ارجاع دادند و نقد کردند و با اجازه ایشــان قرار اســت ۱۰ جلســه درس گفتار برای این کتاب برگزار 

خواهیم کرد و فیلم درس گفتارها برای ما و نســل های بعدی بماند. به گفته خودشــان این اثر از برکات دوران کرونا و خانه نشــینی اســتاد در کتابخانه 

شخصی شان است.

شــجاعی ادامه داد: کتاب شــاخص دیگری که هدیه امروز ما به شماســت تصحیح جدید و انتقادی »قانون« ابن ســینا توســط دکتر نجفقلی حبیبی اســت 

که تاکنون دو جلد آن منتشر شــده و جلد ســوم هم در دســت انجام اســت. دکتر اعوانی و دکتر ســید حســین نصر هم در جلد اول این اثر مقدمات 

نوشتند. عالمانه ای 

فلســفه در دوران جدید چه تغییراتی کرد؟
اولین ســخنران این مراســم غلامرضا اعوانی، چهره ماندگار فلســفه بود که با موضوع »نقد فلســفه جدید« ســخنرانی کرد. وی گفت: شــاید برایتان 

تعجب برانگیز باشــد که من قرار اســت چنین دوره ای را نقد کنم و شــاید برایتان ســوال پیش بیاید که ما اصلاً اجازه چنین کاری را داریم یا نه؟ باید 

پاســخ بدهم بله می توانیم؛ چون کار فلســفه کار نقد اســت مخصوصاً ما که در حکمت اســلامی بزرگ شــدیم و اولین نهضت بزرگ ترجمه در تمام دنیا 

نهضت ترجمه دارالحکمه بوده اســت. در این نهضت تمام متون عقلی یک تمدن به طور کامل توســط مســیحیان به زبان عربی ترجمه شــد و حکمت 

اســلامی پدید آمد و بعدها که در اروپا به زبان خارجی ترجمه شــد نهضت وســیعی در کشــورهای اروپایی پدید آمد.

رئیس اسبق مؤسسه حکمت و فلسفه افزود: فلسفه تطبیقی بسیار اهمیت دارد و کار ایرانیان است و تجربه پنجاه شصت ساله دارد. تنها جایی که 

حکمت حیات مستمر داشته ایران بوده و منظور از ایران هم ایران بزرگ و ایران فرهنگی است نه ایران فعلی و جغرافیایی. و نکته مهم اینکه هرجا 

که مرکز حکمت بوده مرکز قدرت هم بوده است. گاهی خراسان، گاهی اصفهان و گاهی هم مراغه و شیراز بوده است. تمام غربی ها خودشان را وارث 

یونان می دانند در حالی که وارث ما بودیم. متأسفانه فلسفه اسلامی ای که امروز در یک دپارتمان در ایران خوانده می شود مورد غفلت است. مسئله ای 

که کانت مطرح کرده بوده خیلی سال پیش تر ابن سینا مطرح و حل کرده است.

اعوانی در ادامه این سوال را مطرح کرد که چطور در دوره جدید یک تغییر ناگهانی در فلسفه اتفاق افتاد و روح آن دگرگون شد؟ و در پاسخ به آن 

توضیح داد: تغییر روح فلسفه دلایل مختلفی دارد مثل مخالفت کلیسا با علوم عقلی، گرایش های ضد عقلی مثل اصالت ایمان ضد عقل، پیدایش 

جریانی که وجود کلیات را انکار می کردند )نومینالیست ها(، احیای مکتب های غیر ارسطویی، ظهور ابن رشد لاتین چون ابن رشد در دوره جدید 

فیلسوف خیلی مؤثری بوده است. ابن رشد، ارسطویی بود و در کلیسا هم پیروانی داشت و نظریات ابن رشد لاتین حدود دو قرن در اروپا حاکم بود.

وی اضافه کرد: تأسیس دانشگاه های بسیار علی رغم مخالفتی که کلیسا داشت از دیگر عوامل تغییر فلسفه در عالم جدید است. دانشگاه پاریس، 

آکسفورد و کمبریج جزو اولین دانشگاه هایی بودند که حوالی سال ۱۲۱۵ تأسیس شدند. دانشگاه پاریس چند وقت پیش جشن ۸۰۰ سالگی اش راگرفت.

این استاد فلسفه ادامه داد: یکی از تغییراتی که در فلسفه روی داد نفی حکمت الهی بود. حکمت دو شعبه دارد؛ حکمت دینی و حکمت رسمی. قرآن 

همه انبیا را معلم حکمت می داند پس اساس دین حکمت است وگرنه مردم آن را نمی پذیرفتند. حکمت چه دینی چه غیر دینی یک خصوصیت مشترک 

دارد و آن تبیین همه چیز از دیدگاه الهی است. در قدیم علوم خیلی تحت تأثیر ارسطو بودند اما در چهار پنج قرن اخیر علوم ریاضی شده است و 

همه چیز جنبه مکانیستی صرف می گیرد و ریاضی و فرمول ها جایگزین علل چهارگانه ارسطویی می شود بنابراین علم جدید دنبال تسخیر عالم است 

بنابراین حکمت در جهان جدید تبدیل به قدرت شده است در حالی که در علم قدیم بخاطر حضور حکمت انسان یک موجود مختار و با اراده بود و 

اختیار از خیر و فضیلت می آید. دکارت به عنوان پدر علم جدید خیلی خرابکاری کرد چون او برای عالم نفس و روح قائل نبود و می گفت فقط انسان 

نفس دارد.

اعوانی در پایان گفت: یکی از سوالاتی که همواره مطرح بوده اینکه علم تقدم دارد یا اراده؟ حکماً می گویند علم تقدم دارد و فلسفه هم علم به 

حقایق اشیا است اما اشاعره و متکلمان می گویند علمی وجود ندارد و هرچه خدا اراده کرد همان است و این طرز تفکر با حکمت منافات دارد. در تمام 

نظریات فیلسوفان جدید حتی دکارت اصالت اراده وجود دارد که با حکمت مغایرت دارد.

چرا قانون ابن سینا مهم است؟
سخنران بعدی این مراسم نجفقلی حبیبی استاد فلسفه دانشگاه علامه و محقق و مصحح آثار فلسفی بود که درباره مسیری که برای تصحیح جدید 

قانون ابن سینا طی کرده توضیح داد و گفت: در همین ابتدا باید از دکتر اعوانی به خاطر حمایت هایشان تشکر کنم و در ادامه باید از اهمیت قانون 

ابن سینا بگویم. قانون ابن سینا یکی از مهم ترین آثار اوست به طوری که خودش هم در کتاب »شفا« از »قانون« به عنوان »کتاب بزرگ« یاد می کند 

در واقع ابن سینا در دو حوزه طب و موجودات )معادل فلسفه( خیلی عمیق شده و در دو کتاب قانون و شفا هم حرف های مشترک زیادی زده است. 

»قانون« ابن سینا یک کتاب جهانی است و تا قرن هفدهم کتاب درسی در حوزه طب جهانی بوده همچنین بزرگترین کتاب در حوزه طب اسلامی است. 

جایی خواندم که در سال ۱۳۳۳ در دانشگاه تهران مراسمی برای ابن سینا برگزار شده که در آن یکی از سخنرانان خارجی می گوید در قرن هفدهم 

امپراتور لهستان در کشور ما تصمیم گرفت دانشکده پزشکی تأسیس کند و بعد از تأسیس کتاب قانون ابن سینا برای تدریس معرفی شد.

وی افزود: ابن سینا »قانون« و »شفا« را در گرگان شروع به نوشن کرده و بعداً در اصفهان یا همدان به اتمام رسانده است. در چندین بخش از شفا به 

کتاب قانون ارجاع داده شده اما برعکس آن خیر. با خواندن این دو اثر متوجه می شویم که ابن سینا فرد خیلی دقیق و جزئی نگر بوده است. ویژگی 

دیگر ابن سینا این بوده که بسیار علاقه داشته تا مردم چیزهایی را که بیان می کند یاد بگیرند بنابراین گاهی سخنانش را به صورت شعر و روان درآورده 

است تا مردم یاد بگیرند که سالم زندگی کنند. به عقیده ابن سینا انسان اگر سالم نباشد نمی تواند فکر کند. کتاب های دیگری از افرادی مثل کتاب زکریای 

رازی، جهانی شدند اما هیچکدام نتوانستند جای قانون را بگیرند. یکی از دلایل اهمیت قانون، نظم و تقسیم بندی آن است.

این استاد ممتاز فلسفه ادامه داد: قانون شامل پنج کتاب است؛ کتاب اول قانون که کلیات نام دارد شامل چهار فن است که بحث های عمومی مورد 

نیاز جامعه را مطرح می کند و درباره اهمیت ورزش گفته است. تمام کوشش ابن سینا این است که جامعه سالم باشد و در همین کتاب اول قانون درباره 

مسائلی مثل شیردهی مادر به فرزند و شرایط دایه هم حرف زده است. موضوعاتی که ما فکر می کنیم مختص امروز است. مسئله هوا و خواب درست 

برای ابن سینا بسیار اهمیت دارد به طوری که حدود ۱۰۰ صفحه درباره اهمیت هوا نوشته است. کتاب دوم قانون درباره داروهای گیاهی و نباتی و 

نکات آنهاست و بیش از ۸۰۰ نوع از این داروها را معرفی کرده است.



حدیث روز: 
پیامبر اکرم )ص(
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فاصله تنگه رازیانه تا ایلام چقدر است؟

تنگ رازیانه ایلام هم برای زمین شناســان و آب شناســان دارای اهمیت فراوانی اســت و هم از آنجایی که زیســتگاه برخی گونه های گیاهی و جانوری 

اســت و مقصد مهاجرت پرندگان واقع می شــود، برای تحقیقات گیاه شناســان و جانورشناســان، اقلیمی بکر و مناســب محسوب می شود.

به گواه محققان، این جاذبه گردشــگری طبیعی ایلام، متعلق به دوره ســوم و چهارم زمین شناســی بوده و اصلی ترین عامل ایجاد این پدیده، زمین لرزه 

بوده اســت.پس از شــکاف روی لایه فشرده آهک در اثر زمین لرزه های ســهمگین، فرســایش و بارش، عوامل دیگری هســتند که در پدید آمدن چهره 

حال حاضر تنگ رازیانه ایلام، نقش داشــته اند.تا از نزدیک تنگ رازیانه را نبینید، متوجه عظمت و شــکوه آن نخواهید شــد.

همین قدر برایتان بگوییم که شــما با دیوارهای بســیار بلندی مواجه خواهید بود که در میان آن ها رودی باریک جریان دارد.

جنس دیواره ها آهک و کلســیم اســت و فضای میانی آن غالبا سرد و خنک اســت.

این بدان معناست که اگر در پاییز و زمستان به ایلام سفر کردید، حتما باید تجهیزات گرم با خود به همراه داشته باشید.

تنگی فضای دیواره ها به قدری است که بهتر است از نمای جانبی یا بالایی به تنگ رازیانه ایلام بنگرید.

یعنی بر فراز دیواره ها بایستید و به اعماق دره و رود نگاه کنید. اما اگر یک گردشگر حرفه ای هستید که لباس و کفش مناسب به همراه دارید از دور 

تماشا کردن را کنار بگذارید و به دل تنگ رازیانه بزنید.

هرچه پیشروی کنید، فضا تنگ تر، عمق بیشتر و هوا سردتر خواهد شد، اما هیجان و صحنه هایی را تجربه می کنید که تا پیش از این ندیده اید.

علت نام گذاری این تنگه، رویش گیاه دارویی رازیانه در این منطقه است که با گل های زرد رنگ خود، زیبایی دوچندانی به آن بخشیده اند. چندین 

هزارسال است که این گل ها در دامان کبیرکوه از دل زمین می رویند.

درباره ی نحوه ی شکل گیری تنگه رازیانه باید گفت که با وقوع زمین لرزه و شکسن لایه های ضخیم آهک، این شکاف عمیق در دل زمین به وجود آمد 

و فرآیندهای گوناگون انحلال و فرسایش و فشره شدن صخره ها و سنگ های آهکی در طول چندین میلیون سال، چنین شاهکار زیبایی را در دل طبیعت 

خلق کرده است.با این حال، عوامل جغرافیایی و علمی متعدد دیگری نیز در پیدایش تنگه تأثیرگذار بوده اند.برای اینکه بیشترین لذت را از تنگه زیبای 

رازیانه ایلام داشته باشید، فصل بهار یا زمستان را برای سفر خود انتخاب کنید که آب وهوای مطبوع و معتدلی بر منطقه حاکم می شود و رودخانه ی آن 

نیز پرآب است.پاییز هم جذابیت های خاص خود را دارد و می توانید طبیعت هزاررنگ این منطقه را به نظاره بنشینید.

با فرارسیدن تابستان، هوای این منطقه گرم شده و رودخانه آن نیز بسیار کم آب می شود؛ با این حال برخی از گردشگران این فصل را مغتنم می شمارند 

و درست بر بلندای دیواره های تنگه رازیانه و در دامنه کبیرکوه چادر می زنند و شبی را در دل طبیعت سپری می کنند.

روستای ابیانه ، همانند نگینی می درخشد

روســتای ابیانه یکی از جا های دیدنی کاشــان اســت که علاوه بر آثار و بنا های تاریخی، موقعیت جغرافیای عالی دارد و در منطقه ای خوش آب وهوا 

قرار گرفته اســت. به ابیانه در زبان محلی »ویونا« )Viuna( گفته می شــد که ریشــه این کلمه از دو واژه »وی« و »ویانه« به معنای بیدســتان تشــکیل 

شــده اســت؛ با گذر زمان این اســم به اویانه و بعد ها به ابیانه تغییر کرده اســت.

زندگی مردم بومی از راه کشاورزی، باغداری و دامداری می گذرد که با روش سنتی انجام می شود. زنان ابیانه نقش موثری در مشارکت با مرد ها در امور 

اقتصادی دارند. هفت رشته قنات این روستا برای آبیاری مزارع و باغ ها به کار می رود که محصولاتی همچون گندم، جو، سیب  زمینی و انواع میوه نظیر 

سیب، آلو، گلابی، زردآلو، بادام و گردو دارند. قالی بافی نیز یکی دیگر از راه های امرار معاش در ابیانه محسوب می شود که در سال های اخیر رواج یافته 

و منجر به برپایی حدود ۳۰ کارگاه قالی بافی شده است. با این حال گیوه بافی که روزگاری از مشاغل پردرآمد زنان روستا به حساب می آمد، امروزه 

تاحدی از رونق افتاده است.

ارتفاع روستای ابیانه از سطح دریا به ۲،۲۲۲ متر می رسد و از همین رو دارای آب وهوای سرد و معتدل است؛ ضمن اینکه یکی از بلندترین نقاط 

مسکونی در ایران به شمار می رود. کوهپایه هایی در اطراف روستا وجود دارد که همچون سپری طبیعی از آن در برابر عوامل نامساعد محیطی 

محافظت می کنند. وجود چشمه سار ها و رودخانه ای کوچک منجر به گسترش بیشه زار ها و مزارع شده اند و با وجود شرایط اقلیمی کویری، این منطقه 

از هوای مساعد و خوبی برخوردار است و تابستان های نسبتا گرم و زمستان های سردی دارد.

بافت روستا، فرم سازه ها و نوع مصالح به کاررفته در آن ها نیز تحت تاثیر همین موضوع، باعث شکل گیری روستایی پلکانی با بافتی متراکم و بنا های 

متصل به هم شده است که کوهپایه در شمال، روستا در وسط و مزارع در جنوب و شرق آن قرار گرفته اند. سازه ها و بازشو ها نیز رو به دره و پشت 

به کوهپایه ساخته شده اند. ضمن اینکه معابر اصلی روستای ابیانه در راستای خط تراز زمین قرار دارند و معابر فرعی در راستای شیب زمین طراحی 

شده اند.

روستای ابیانه در دامنه کوه کرکس قرار گرفته است و در ۴۰ کیلومتری شمال غرب نطنز و ۷۰ کیلومتری جنوب کاشان در استان اصفهان، همچون نگینی 

می درخشد. با راه  اندازی اتوبان کاشان-نطنز-اصفهان در سال های اخیر، گردشگران به راحتی می توانند به ابیانه دسترسی داشته باشند.

استفاده از اتوبان خلیج فارس که قم را به اصفهان وصل می کند، یکی از بهترین راه های دسترسی به ابیانه است. پس از کاشان وارد خروجی ابیانه شوید 

که با عبور از روستاهای هنجن، یارند، کمجان، برزه و طره، در نهایت به ابیانه می رسد.

اولین ماهواره چوبی دنیا 
به فضا فرستاده می شود

اولین ماهواره چوبی جهان را تا ســال ۲۰۲۴ پرتاب خواهند کرد. ماهواره 

لینگوســت به اندازه لیوان قهوه و از جنس چوب درخت ماگنولیاســت و 

وقتی از رده خارج شــد، از بین بردن آن ســاده خواهد بود. ناســا و آژانس 

فضایی ژاپن، این پروژه را در راســتای تخریب پذیری زباله های فضایی 

انجام می دهند.

چوب در خلأ نمی سوزد یا دچار پوسیدگی نمی شود، اما پس از ورود مجدد 

به جو زمین، به ذرات خاکستر بسیار ریز تبدیل می شود. همین خاصیت، 

لینگوست را پس از ورود دوباره به جو، به ماده ای مفید برای زمین تبدیل 

می کند.

چوب در خلأ بی جان فضا نمی سوزد یا پوسیده نمی شود، اما پس از ورود 

مجدد به جو زمین، به خاکستر ریز تبدیل می شود و آن را به یک ماده 

شگفت آور مفید و زیست تخریب پذیر برای ماهواره های آینده تبدیل 

می کند. دانشمندان پس از آزمایش موفقیت آمیز نمونه های چوبی خود 

در ایستگاه فضایی بین المللی )ISS( در اوایل سال جاری، بر این باورند که 

ماهواره آزمایشی برای پرتاب آماده است.

محققان در بیانیه ای در ماه مه گفتند: »سه نمونه چوب آزمایش شدند و 

هیچ تغییر شکلی پس از قرار گرفن در فضا نشان ندادند. با وجود شرایط 

محیطی فضای بیرونی که شامل تغییرات دمایی قابل توجه و قرار گرفن 

در معرض پرتوهای شدید کیهانی و ذرات خطرناک خورشیدی به مدت 

ده ماه بود، آزمایش ها هیچ گونه تجزیه یا تغییر شکلی مانند ترک خوردن، 

تاب برداشن، پوسته پوسته شدن یا آسیب سطحی را نشان ندادند.

دانشمندان برای تصمیم گیری درباره نوع، سه نمونه چوب ماگنولیا، گیلاس 

و توس را به ایستگاه فضایی بین المللی فرستادند تا در ماژولی که در 

معرض فضا بود نگهداری شود. محققان ماگنولیا را انتخاب کردند، زیرا 

احتمال شکافن یا شکسن آن در فرآیند تولید کمتر است.

در حال حاضر بیش از ۹۳۰۰ تن شیء فضایی، از جمله زباله های فضایی 

مثل ماهواره های غیرفعال و تکه هایی از مراحل پرتاب  موشکی، به دور 

زمین می چرخند. فلزات تشکیل دهنده آن ها مانند تیتانیوم سبک وزن 

و آلومینیوم، روشنایی کلی آسمان شب را در بخش های بزرگی از سیاره 

بیش از ۱۰ درصد افزایش می دهند و باعث افزایش آلودگی نوری محیط 

می شوند و این امر، تشخیص پدیده های فضای دور را سخت تر می کند.

خودروهای عجیب و غریب پلیس دبی که تا به حال 
ندیده اید

پلیــس دبــی در روز افتتاحیــه نمایشــگاه هوایــی دبی ۲۰۲۳ در یک نمایش خیره کننده از توانایی هــای تکنولوژیکی در مرکز صحنه قرار گرفت و 

مجموعه عظیمی از تجهیزات پیشرفته را به نمایش گذاشــت. حســاب رســمی X پلیس دبی به دروازه مجازی برای علاقه مندان و عموم مردم تبدیل 

شــد و نگاهی انحصاری به ویترین فناوری پیشرفته داشــت.از آئودی RS e-tron GT شــیک گرفته تا یک هلیکوپتر پیشرفته و هواپیماهای بدون سرنشــین 

پیشرفته، در این نمایش به میدان آمدند. البته که مثل همیشه ستاره این نمایش ماشین های لوکس پلیس دبی بودند.

وقتی صحبت از خودروهای گشتی به میان می آید، تنها تعداد انگشت شماری از نیروهای پلیس در سطح جهان احتمالاً می توانند با ناوگان چشمگیر 

اداره شده توسط پلیس دبی رقابت کنند. پلیس دبی ناوگان فوق العاده ای از خودروهای گشتی دارد و بوگاتی ویرون افسانه ای رهبری این خط  بسیار 

چشمگیر را بر عهده دارد. بوگاتی ویرون به خاطر حداکثر سرعت بی نظیر بیش از ۴۰۰ کیلومتر در ساعت شناخته می شود.

لامبورگینی آونتادور، یک خودروی اسپرت با عملکرد بالا که تصویر مدرن و مجلل دبی را از طریق طراحی شیک خود منعکس می کند، به مجموعه 

جذاب اضافه شده است. فراری FF نیز به عنوان یک تور بزرگ که به طور یکپارچه ظرافت، عملکرد و تطبیق پذیری را در هم می آمیزد به ناوگان 

می پیوندد. FF با ظرفیت چهار نفره خود به افسران پلیس دبی اجازه می دهد چندین نفر را به راحتی جابجا کنند. این خودرو به موتور قدرتمند V۱۲ و 

سیستم چهار چرخ متحرک مجهز شده است.

اینترنت ماهواره ای برای 
مردم این کشور رایگان 

شد

یک مقام دولتی مکزیک روز چهارشــنبه اعلام کرد که با ایلان ماســک 

برای ارائه ی اینترنت ماهواره ای رایگان به ســاکنان این کشــور تا سال 

۲۰۲۶، قــراردادی بــه ارزش ۱٫۵۶ میلیارد پزو )۸۹٫۸۰ میلیون دلار( امضا 

کرده اســت.کارلوس امیلیانو کالدرون، مسئول استراتژی دیجیتال مکزیک، 

در کنفرانسی مطبوعاتی گفت دولت مکزیک با چندین شرکت دیگر 

نیز درباره ی اینترنت ماهواره ای گفت وگو داشته اما در نهایت سرویس 

استارلینک اسپیس ایکس را برگزیده است؛ زیرا شرکت متعلق به ماسک 

قیمت  پایین تری را در مناقصه ی عمومی اعلام کرد.کالدرون همچنین اعلام 

کرده است که اسپیس ایکس قصد دارد زیرساخت هایی را برای سازمان 

انرژی دولتی مکزیک فراهم کند. طبق گزارش رویترز، قرارداد همکاری 

اسپیس ایکس و کمیسیون فدرال مکزیک بین ۸۸۷٫۵ میلیون پزو )۵۱ 

میلیون دلار( تا ۱٫۸ میلیارد پزو )۱۰۱ میلیون دلار( ارزش دارد.

براساس این قرارداد که از ماه گذشته آغاز شده است و تا دسامبر ۲۰۲۶ 

)آذر و دی ۱۴۰۵( ادامه دارد، ساکنین مکزیک حتی در مناطق دورافتاده 

نیز می توانند با گوشی، لپ تاپ یا تبلت خود به اینترنت ماهواره ای 

رایگان استارلینک متصل شوند.
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اقتصاد

اظهارات مهم بنزینی وزیر 
اقتصاد/ پیشنهاد »بنزین 

برای همه« در ستاد 
هماهنگی اقتصادی متوقف 

شد

وزیر اقتصاد با اعلام اینکه پیشنهاد »بنزین برای همه« در 

ستاد هماهنگی اقتصادی متوقف شد، گفت: ما در زمینه 

سیاست گذاری اصلاح نرخ حامل های انرژی، هزینه زیاد داده 

ایم اما درس کمتر گرفته ایم.

سید احسان خاندوزی طی سخنانی با موضوع وضعیت پیش روی حوزه 

انرژی اظهار داشت: اگر سیاست گذار، شجاعت به خرج ندهد و با ابتکار 

عمل، به استقبال مسئله و حل آن نرود، آن وقت آن »مسئله« است که 

خودش را تحمیل کرده و او را ناچار از پرداخت هزینه های اجتماعی و 

اعتباری خیلی بالاتری برای انجام اصلاح می کند.

وی بیان داشت: این در حالی است که در تنگنای حاصل از تبعات 

اجتماعی و اعتباری ناشی از این تحمیل، ممکن است اجرای آن سیاست، 

کیفیت و نتایج لازم را نیز که می توانست، نداشته باشد.

توقف پیشنهاد »بنزین برای همه« خاندوزی در ستاد 

هماهنگی اقتصادی
وی یادآور شد: ما متأسفانه در سالهای اخیر، همین تجربه را در حوزه 

اصلاح بخش انرژی داشته ایم.

وزیر اقتصاد اعلام کرد: ما در همان شش ماه اول شروع بکار دولت 

سیزدهم، با همکاری دوستانی که پیشتر با آنها در حوزه ایجاد بازار 

مبادله سهمیه انرژی برای همه ایرانیان کار کرده بودیم، پیشنهادی را به 

ستاد هماهنگی دولت بردیم و تا حد اجرای آزمایشی هم پیش رفتیم اما 

متأسفانه به جهت عدم موافقت دستگاه متولی، کار متوقف شد.

خاندوزی تصریح کرد: چه بسا اگر طرح مزبور در آن نقطه متوقف 

نمی شد، تا امروز به یک نقطه بلوغی رسیده بودیم، چرا که به هر حال 

برای اجرایی کردن آن ناچار می شدیم خیلی از زیرساخت های فنی را 

آماده کنیم و توسعه دهیم، ضمن اینکه تاکنون، بخشی از راه را رفته 

بودیم و امروز هنوز در نقطه صفر نبودیم.

وزیر اقتصاد یادآور شد: متأسفانه این مشکل که ما سیاست گذاران، از سر 

احتیاط، همواره تا رسیدن به اجماع کامل در سطوح پایین، جهت ارائه 

طرح های اصلاحی به رده های بالاتر دولت، تعلل می کنیم، موجب شده 

است، در حوزه سیاست های انرژی، در موضعی منفعلانه قرار بگیریم.

خاندوزی با اشاره به برخی پیشنهادات صاحبنظران حاضر در جلسه 

مبنی بر ذینفع ساختن مردم در اصلاحات غیرقیمتی و قیمتی انرژی و 

نیز اجرایی کردن هر چه سریع تر طرح هایی چون ارائه »گواهی صرفه 

جویی« حوزه انرژی مندرج در سند برنامه هفتم توسعه، گفت: اینها جزو 

اتفاقات خیلی خوبی است که می باید در دولت سیزدهم اجرایی شود و 

ما در وزارت اقتصاد برای یک مدل غیرقیمتی اصلاح بخاری ها وارد تعامل 

با اتاق بازرگانی شده ایم.

وزیر اقتصاد ادامه داد: ما متأسفانه به دلیل تحریم های ظالمانه، همچون 

سالهای وفور درآمد های نفتی نیمه دوم دهه هشتاد شمسی، اعتبارات 

لازم به منظور جبران افزایش نرخ حامل های انرژی برای مردم را نداریم و 

گرنه دست مان خیلی برای انجام اقدامات اصلاحی اعم از اصلاح قیمتی 

یا توسعه انرژی ها تجدید پذیر، بازتر از امروز بود.

تفاهم با چینیها در مسئله خودروهای برقی برای عبور از 

تنگناهایی  حوزه انرژی
 وی گفت: در سفر اخیر بنده که در معیت معاون اول رئیس جمهور 

به چین صورت گرفت، ما تلاش کردیم با انجام تفاهماتی در مسئله 

خودروهای برقی، از ظرفیت های »بیرونی« اقتصاد استفاده کنیم تا قدری 

از تنگنای بودجه ای موجود در خصوص اجرای طرح های حوزه انرژی 

رها شویم.

این گزارش حاکی است، در این جلسه، اساتید دانشگاه و صاحبنظران 

حاضر به ارائه نظرات و  پیشنهادات خود در حوزه انرژی پرداختند که از 

جمله آنها پیشنهاد »اصلاح قیمت گذاری برق« به شکلی بود که باعث 

ایجاد انگیزه برای سرمایه گذاری جدید توسط شرکت های خصوصی به 

منظور تأسیس نیروگاه شود.

حذف انحصار شرکت توانیر در صادرات، واردات و فروش برق و اعطای 

امتیازات در این خصوص به بخش خصوصی و ورود به عرصه تولید 

برق خورشیدی از جمله دیگر پیشنهاد های مطرح شده توسط اساتید و 

صاحبنظران در این جلسه بود.

بنا بر این گزارش، کاهش مصرف بنزین از طریق الزام استانداردهای 

اجباری به خودرو سازان برای کاهش مصرف خودرو های تولیدی، معرفی 

منابع جایگزین به جای بنزین و نیز توسعه وسایل حمل و نقل عمومی و 

ایجاد مزیت برای استفاده از آنها توسط شهروندان از دیگر پیشنهادهای 

مطروحه توسط حضار در جلسه با وزیر اقتصاد بود. راه اندازی بازار 

انرژی و ایجاد امکان خرید و فروش سهمیه بنزین از دیگر پیشنهاد های 

مطرح شده در این جلسه بود.

مدل تأمین مالی استارتاپ ها در ایران اشتباه است!/ چرا 
استارتاپِ شتاب دهنده قادر به دریافت تسهیلات تبصره 

۱۸ قانون بودجه نیست؟

مهران آقایی؛ رئیس شتاب دهنده »مهر و تک« در جریان حضور خبرنگاران در تور علمی و فناورانه معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 

ریاست جمهوری در استان مازندران و بازدید از شتاب دهنده »مهر و تک« اظهار کرد: در سال 1398 شرکت شتاب دهنده مهروتک افتتاح شد. وظیفه این 

شتاب دهنده توسعه استارت آپ ها بوده است، در واقع شرکت ها توسط ما توسعه آسانسوری پیدا می کنند تا سریع تر به هدف خود برسند.

آقایی گفت: یک تفاهم نامه  5 ساله از معاونت علمی و فناوری اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری دریافت کردیم که با عنوان شتاب دهی 5 ساله بوده 

است که براساس آن بر روی تیم ها سرمایه گذاری انجام دادیم که این تیم ها بعد از دوره شتاب دهی ما خروج موفق داشتند و در سال 1399 نزدیک به 

12 شرکت خروج موفق داشتند که منجر به محصول شده است.

مهم ترین کار شتاب دهنده ها در مرحله اول، دریافت R&D شرکت ها است نه ایده آنها
رئیس شتاب دهنده »مهر و تک« تصریح کرد: در استارتاپ احتمال شکست وجود دارد. اوایل کار نگاه ما این بود که افرادی که فقط دارای ایده هستند 

جذب کنیم و براساس ایده، محصول را توسعه دهیم که در این زمینه احتمال شکست بسیار بالا است. اما امروز قبل از هرکاری R&D شرکت ها را 

دریافت می کنیم یا اینکه می گوییم اگر شرکت های بزرگ قصد LANCH کردن استارتاپ های بزرگ را دارند احتمال موفقیت آنها بسیار زیاد است.

وی تأکید کرد: یک شیرینی فروشی را در نظر بگیرید که در ماه نزدیک به 8 میلیارد تومان فروش داشته است و قصد راه اندازی فروش آنلاین و مجازی 

داشته باشد احتمال موفقیت این فرد نسبت به فردی که اصلاً فضای فیزیکی در اختیار ندارد بیشتر است. استارتاپ هایی که وابسته به یک بیزینس 

فیزیکی هستند می توانند موفق تر عمل کنند.

رئیس شتاب دهنده »مهر و تک« با اشاره به استارتاپ های موفق در این شتاب دهنده گفت: یک مجموعه ای با یک تیم توانمند، کارخانه سنگ شکن و شن 

و ماسه دارند و R&D آنها در اختیار ما است؛ این تیم پلتفرمی را طراحی کرده که در این پلتفرم به جای اینکه از یک کارخانه شن و ماسه بفروشند از 

کارخانه های زیادی شن و ماسه را می فروشند و افرادی که در این شبکه هستند با این کار به یکدیگر وصل می شوند.

»تجربه« مهم ترین آیتم در قوی شدن استارتاپ ها
وی ادامه داد: پلتفرم دیگری با نام »های شاپ« از پلتفرم هایی است که هیچ بستری فیزیکی را به صورت بیسیکالی نداشته است. به نظر من یکی 

از آیتم هایی که در قوی شدن استارتاپ ها مؤثر است، »تجربه«  است. این پلتفرم به این صورت کار می کند که هر کارت عابر بانکی که داشته باشید 

می تواند در سامانه این پلتفرم تعریف کنید و سامانه »های شاپ« قراردادهایی با فروشگاه های مختلف دارد و زمانی که شما با همان کارت عابر بانک 

خودتان در فروشگاه کارت می کشید درصد تخفیفِ آنی را به شما می دهد.

آقایی با بیان اینکه هایپرمارکت های بسیار بزرگی در سطح استان مازندران وجود دارد، تصریح کرد: این استارتاپ  با هایپرمارکت های بسیار بزرگ طرف 

قرارداد است و به مشتریان خود خدمات ارائه داده و با قدرت پیش می رود.

تأمین مالی کمتر از 2 میلیارد تومان به درد استارتاپ ها نمی خورد!
رئیس شتاب دهنده »مهر و تک« تأکید کرد:  ما به استارتاپ ها آموزش می دهیم که چگونه بیزینس خود را LANCH کنند. از طرفی دیگر هیچ استارتاپی 

بدون توانمندی مالی موفق نخواهد بود. کمترین بحث مالی برای استارتاپ های کوچک 2 میلیارد تومان است و کمتر از آن به درد نخواهد خورد. 

استارتاپ هایی که نیاز به تأمین مالی دارند به خاطر تفاهم نامه ای که با پارک علم و فناوری مازندران داریم تسهیلات و امکانات را به استارتاپ های 

خود معرفی می کنیم تا سهم خود از بازار را جذب کنند.

»هم سرمایه گذاری« شتاب دهنده »مهرو تک« با صندوق نوآوری و شکوفایی
آقایی با اشاره به قرارداد این شتاب دهنده با صندوق نوآوری و شکوفایی تصریح کرد:  یکی از خدماتی که صندوق نوآوری و شکوفایی ارائه می دهد 

هم سرمایه گذاری با شتاب دهنده ها است که شتاب دهنده ما نیز این قرارداد را امضا کرده است. هم سرمایه گذاری به این معناست که شرکت 

شتاب دهنده، تیم های مختلف را پیدا کرده و ارزیابی کند و بر روی آنها سرمایه گذاری را انجام دهد و هرچقدر که شتاب دهنده بر روی شرکت 

سرمایه گذاری می کند دوبرابر آن را صندوق نوآوری و شکوفایی انجام می دهد که البته این سقف دارد.

رئیس شتاب دهنده »مهر و تک« اظهار کرد: البته استارتاپ هایی که پشتوانه مالی قوی نداشته اما ایده قوی دارند و افراد بسیار قوی در این استارتاپ ها 

حضور دارند، یک سرمایه کوچکی به صورت گام به گام و در سه مرحله به آنها داده می شود تا سرمایه خود را از دست ندهند سپس این استارتاپ به 

بازار رفته و قادر خواهد بود تا تسهیلات بیشتری را دریافت کند. ما با یکسری افرادی که بازیگران بزرگی در بازار هستند صحبت و رایزنی می کنیم به 

عنوان مثال یکی از آنها نماینده تجارت الکترونیک پارسیان در استان مازندران است که 40 هزار مشتری دارد که ظرفیت بسیار بزرگی است.

آقایی گفت: سال گذشته یک تفاهم نامه دیگر با معاونت علمی امضا کردیم که Concept خود را به سمت خانه خلاق و نوآوری بردیم که در آن زمینه 

نیز استارتاپ هایی در حال فعالیت هستند.

جذب استارتاپ ها فقط از طریق صنعت انجام می شود
رئیس شتاب دهنده »مهر و تک« اظهار کرد: یک کارگروهی متناسب با کار و فعالیت هدف، تشکیل می شود و گزاره های مختلفی از جمله سابقه فرد در 

فعالیت مورد هدف، سن فرد، کارهای انجام شده قبلی، میزان دریافت وام فرد در گذشته و ... مورد ارزیابی قرار می گیرد. ما فقط در صنعت به دنبال 

جذب استارتاپ ها هستیم و صنعت نیز به شدت از این مورد استقبال کرده است و امروز صنعت به دنبال دانش بنیان ها است.

وی با بیان دلایل استقبال صنعت از دانش بنیان ها گفت: شرکت های صنعتی از اینکه یک برند دانش بنیان بر روی آنها وجود داشته باشد به شدت 

استقبال می کنند. مورد بعدی مزایایی است که درنظر گرفته شده است. امروز صنعت اگر بخواهد R&D خود را ایجاد کند در طول سال 20 تا 25 درصد 

از اظهارنامه مالیاتی خود را در R&D هزینه می کند و از مالیات وی کسر می شود.

بزرگترین چالش زیست بوم  فناوری و نوآوری؛ عدم آشنایی بانک ها با مفهوم »کالای مجازی« است
 concept ،رئیس شتاب دهنده »مهر و تک« با بیان چالش های پیش روی این زیست بوم تأکید کرد: چالش نخست و بزرگترین چالش ما این است که بانک

مجازی را متوجه نمی شود با توجه به اینکه بسیاری از استارتاپ ها فعالیت خود را در فضای مجازی دنبال می کنند و این مالکیت معنوی در حیطه یک 

گوشی موبایل است اما بسیار ارزشمند است. بانک ها عمدتاً راجب کالای فیزیکی صحبت می کنند و به کالای مجازی اهمیتی نمی دهند.

مدل تأمین مالی استارتاپ ها در ایران بسیار اشتباه است!
آقایی گفت: اگر به اکوسیستم امارات یا هلند نگاهی بیاندازید متوجه می شوید که تزریق مالی آنها با ایران بسیار متفاوت است. در ایران به یک 

استارتاپ  پولی می دهیم که امروز بیکار است اما سال آینده،  بدهکارِ بیکار است! یعنی استارتاپ با شکست مواجه می شود و به دنبال پرداخت اقساط 

خود است. بنابراین مدل مالی ما در ایران با استارتاپ ها، بسیار اشتباه است!وی ادامه داد: ما تسهیلاتی با عنوان بلاعوض به استارتاپ ها نمی دهیم اما 

باید اینکارو بکنیم. شاید در گوشه و کنار این تسهیلات ارائه شود اما رقم آن کمتر از 100 میلیون تومان است!

رئیس شتاب دهنده »مهر و تک« گفت: معاونت علمی ریاست جمهوری باید به خانه های خلاق، شتاب دهنده ها، VCها به عنوان بازوهای قدرتمند خود 

باور داشته باشد. معاونت علمی باید آموزش ها را راه اندازی کرده و تسهیلاتی را فراهم کند که از اکوسیستم کشورهای مختلف از جمله هلند، دوبی، 

مالزی، ترکیه، سنگاپور و ... بازدید کنیم و این تجربیات را در ایران پیاده کنم.

توافق ایران و ترکمنستان 
برای توسعه کریدور شمال  

ـ جنوب و شرق ـ غرب

مهرداد بذرپاش در آیین افتتاحیه همایش اقتصادی تجار و بازرگانان در 

پانزدهمین نمایشگاه اختصاصی جمهوری اسلامی ایران )ایران پروژه( 

اظهار کرد: بسیار خرسندم در فصل گشایشها و شکوفایی روابط بازرگانی 

و تجاری دو کشور که به واسطه عزم و اراده پایدار هوشمندانه و 

آینده نگر طرفین اعم از مسئولین دولتی و فعالان بخش خصوصی و 

شرکتهای توانمند در حال رقم خوردن است در این نشست حضور دارم.

وی با قدردانی از دولت ترکمنستان برای فراهم آوردن شرایط مناسب 

برای برگزاری این همایش و توسعه همکاریهای دوجانبه و چندجانبه در 

حوزه های مختلف از جمله حوزه اقتصادی و تجاری ابراز امیدواری کرد: 

با توجه به افتتاح نمایشگاه تخصصی ایران در روز گذشته که بخشی از 

توانمندی های جمهوری اسلامی ایران در معرض دید عموم قرار داده شد و 

زمینه برای تبادل اطلاعات و تجارب و همچنین شناسایی متقابل ظرفیتها 

و امکانات دو کشور فراهم شده است، همایش اقتصادی امروز فرصتی 

برای رایزنی های تخصصی و حرفهای فعالین اقتصادی و شرکت های دو 

کشور باشد به نحوی که شاهد انعقاد قراردادهای تجاری طرفین باشیم.

وی تأکید کرد: بدون شک ظرفیتهای بالقوه و نهان جهت انعقاد و اجرای 

قراردادهای تجاری بین شرکتهای ایرانی و ترکمن در تمامی زمینه ها که 

در این رویداد و با حضور 94 شرکت فعال ایرانی در گروه های تولیدات 

فولادی تجهیزات و مصالح ساختمانی خدمات فنی و مهندسی آب و 

برق و انرژی نفت، گاز و پتروشیمی دانش بنیان شاهد حضور بخشی از 

این زمینه ها هستیم در قالب تشویق و حمایتهایی که از سوی بالاترین 

مقامات دولتی، علی الخصوص کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 

دو کشور صورت می پذیرد آزادسازی خواهد شد و دو طرف از این فضای 

مطلوب بهره مند خواهند شد.

وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: شرکت های حاضر در این نمایشگاه 

اختصاصی از جمله شرکت های بزرگ و معتبر در سطح ملی و بین المللی 

به شمار می روند و خدماتی که توسط این شرکتها ارائه می شود قابل 

رقابت با شرکتهای بزرگ و مطرح بین المللی است.

بذرپاش در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 

افتخار دارد در جهت ارتقاء همکاریهای دوجانبه و همچنین در مسیر 

صلح و دوستی منطقه ای و بین المللی تجارب شرکتهای ایرانی را با شرکتهای 

سایر کشورها به ویژه کشور دوست و همسایه و برادر ترکمنستان به 

اشتراک بگذارد، گفت: شرکت های ایرانی آماده اجرای پروژه های عمرانی 

در ترکمنستان هستند.

وی تأکید کرد: ایران و ترکمنستان بازیگران مهم کریدورهای شمال 

ـ جنوب و شرق ـ غرب هستند. دو کشور توافق کرده اند در توسعه 

کریدورها با هم همکاری کنند.

بذرپاش افزود: کریدور شرق ـ غرب نقش آفرینی بالایی بین دو کشور در 

راه ابریشم به عهده دارد. از سوی دیگر باید به این نکته اشاره کنم که 

بازارچه های مرزی نقش اساسی در توسعه اقتصادی دو کشور دارد، ضمن 

اینکه مرز خشکی و دریایی مزیت بهره گیری از بازارچه های مرزی را 

دوچندان کرده است.

وی یادآور شد: در حوزه برق، حضور شرکت های فعال ایرانی در این 

بخش به همراه تسویه حساب اجرای پروژه ها و واردات برق از طریق 

تهاتر نشان از توسعه و تعمیق روابط دو کشور ایران و ترکمنستان است.

وی گفت: ترکمنستان به بندر چابهار ایران از طریق ریل راه دارد و 

دسترسی این کشور را به دریاهای آزاد فراهم می کند. ترکمنستان برادر، 

شریک راهبردی و خویشاوند ایران است.

تعمیر هواپیماهای 
مسافربری اروپایی در 

ایران
محمد محمدی بخش با اشاره به اینکه افزایش پروازهای مستقیم ایران 

و ترکمنستان یکی از برنامه هایی است که سازمان هواپیمایی کشوری 

پیگیر آن است، اظهار کرد: هفته گذشته 2 پرواز هفتگی به عشق آباد 

را به هواپیمایی قشم ایر ابلاغ کردیم.وی افزود: این تعداد پرواز برای 

شروع خوب است اما با توجه به اشتراکات زیادی که با کشور ترکمنستان 

داریم امیدواریم در سفر هیئت همراه وزیر راه و شهرسازی به این کشور 

مقدمات افزایش پروازهای دو کشور را فراهم آوریم.وی تصریح کرد: 

در بین کشورهای منطقه ترکمنستان )عشق آباد( یکی از کم پروازترین 

مقاصد است. بنابراین رایزنی های لازم برای برقراری و افزایش پروازهای 

بین دو کشور در حال  انجام و به زودی توافقنامه آن امضا خواهد 

شد.رئیس سازمان هواپیمایی کشوری در ادامه از به کارگیری امکانات 

و دانش ایران برای تعمیر نگهداری هواپیما و سیستم های فرودگاهی 

کشورهای دیگر خبر داد و گفت: در حال حاضر کشورهایی از آمریکای 

لاتین, اروپا و آسیا هواپیماهای خود را برای تعمیر به ایران می آورند یا 

اینکه موتور هواپیما را به کشورمان ارسال می کنند.
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اجتماعی و ورزشی

زاکانی: در سفر به چین 
۳ میلیارد دلار قرارداد 

تجاری منعقد شد

یکصدوهجدهمین نشست مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران با حضور 

علیرضا زاکانی؛ شهردار تهران و رئیس مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران، 

مهدی چمران؛ رئیس شورای اسلامی شهر تهران و 19 شهردار کلانشهر 

کشور صبح امروز به میزبانی شهرداری تهران برگزار شد.

زاکانی در این نشست با تاکید بر لزوم ارتقای جایگاه شهرداری ها در 

ساحت سیاسی کشور اظهار کرد: تاخیر 20 ساله در اجرایی شدن اصول 

مرتبط با شوراها در قانون اساسی سبب شد، آنگونه که باید جایگاه 

مدیریت شهری در کشور مورد توجه قرار نگیرد، برای پیشبرد بهتر وظایف 

خود و خدمت رسانی بیشتر به شهروندان لازم است این نگاه تغییر پیدا 

کند و نقش آفرینی شهرداری ها در میدان عمل افزایش پیدا کند.

شهردار تهران افزود: امروز که دولت سیزدهم به عنوان مجموعه ای 

خدمتگزار همراه با مجموعه مدیریت شهری برای حل مشکلات کشور 

است، بهترین فرصت برای ماست تا بتوانیم ضمن تعامل این نگاه را 

اصلاح کنیم. در همین رابطه کارگروه 4 جانبه ای در دولت با حضور 

نمایندگانی از مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران، وزارت کشور، وزارت 

اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه تشکیل خواهد شد تا در نتیجه آن 

بتوانیم آنچه در قانون اساسی به عنوان وظایف شوراها و مدیریت شهری 

مطرح شده است را به نحو احسن اجرا کنیم.

زاکانی در بخش دیگری از سخنان خود به سفر اخیر مدیریت شهری 

تهران به چین اشاره کرد و در رابطه با دستاوردهای آن گفت: در نتیجه 

سفر به چین شرایط مطلوبی برای شهر تهران ایجاد خواهد شد که این 

شرایط قابل تسری به سایر کلانشهرها نیز می باشد و طرف چینی نیز 

اشتیاق به همکاری اقتصادی و شهری با طرف ایرانی دارد.

شهردار تهران تاکید کرد: در این سفر سه میلیارد دلار قرارداد تجاری 

منعقد شد و توانستیم در نتیجه مذاکرات از طرف چینی یک میلیارد و 

40 میلیون یورو فاینانس با تنفس یک تا سه ساله بگیریم؛ در قراردادها 

بنا نیست ما واردکننده صرف از چین باشیم و مطابق تفاهمات صورت 

گرفته  واردات همراه با انتقال تکنولوژی خواهد بود و بناست در کشور با 

طرف چینی کارخانه های مشترکی ساخته شود.

در ادامه شهرداران کلانشهرهای کرمانشاه، یزد، قم، همدان، مشهد، شیراز، 

کرج، زاهدان، تبریز و…. نیز به بیان دیدگاه های خود پرداختند، تاکید 

بر جذب سرمایه گذار برای پیشبرد پروژه های شهری، تشکیل کمیسیون 

دیپلماسی شهری با حضور شهرداران، صدور بیانیه مشترک شهرداران 

کلانشهرها در محکومیت جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، احیای 

ظرفیت های سازمان شهرداری ها و تشکیل آن زیر نظر رئیس جمهور، 

تعمیم دستاوردهای سفر شهردار تهران به چین بر سایر کلانشهرها، 

بازنگری در ساختار شورای عالی استان ها و تخصصی تر شدن موضوعات 

مورد بحث در آن، برقی سازی ناوگان حمل ونقل عمومی در کلانشهرها 

و استفاده از ظرفیت دیپلماسی شهری برای دور زدن تحریم ها از اهم 

مسائل مورد بحث شهرداران کلانشهرها در این نشست بود.

آیا قانون چک ناکارآمد است؟/ اژه ای: انتظارات از 
قانون جدید چک محقق نشده است

حجت الاسلام محسنی اژه ای؛ رئیس قوه قضاییه صبح امروز ) شنبه 27 آبان( در ادامه بازدیدهای میدانی خود از مراجع و مراکز قضایی، از مجتمع قضایی 

شهید بهشتی تهران بازدید کرد و از نزدیک در جریان کم و کیف رسیدگی به پرونده ها در این واحد قضایی قرار گرفت.

علاوه بر دیدار بدون واسطه با مردم و مراجعه کنندگان به دستگاه قضایی، آسیب شناسی از روندها و فرایندهای موجود در مراکز و مراجع قضایی یکی 

از اصلی ترین اهداف رئیس قوه قضاییه از بازدیدها و سرکشی های خود از واحدهای قضایی است. این مهم در جریان بازدید امروز محسنی اژه ای از 

مجتمع قضایی شهید بهشتی تهران نیز مورد توجه بود و رئیس قوه قضاییه با نگاهی تخصصی و موشکافانه، روندهای موجود در این واحد قضایی را 

مورد ارزیابی قرار داد.

تأثیر قانون چک بر کاهش پرونده های ورودی به دستگاه قضا
رئیس قوه قضاییه در این دیدار خود و هنگام سرکشی از یکی از شعب دادگاه های حقوقی مجتمع قضایی شهید بهشتی این سؤال را از مسئولین 

مربوطه مطرح کرد که قانون اصلاح قانون صدور چک که از سال 1397 اجرایی می شود و شامل الزاماتی نظیر ثبت تمام چک های جدید در سامانه و 

ممنوعیت دارندگان چک برگشتی رفع سوء اثر نشده، از صدور چک جدید و ثبت آن در سامانه است، چه میزان در کاهش آمار ورودی پروند ها نقش 

داشته است؟ رئیس دادگاه در پاسخ به این سؤالِ رئیس قوه قضاییه، برخی نواقص قانون جدید چک را برشمرد و رئیس کل محاکم تهران نیز اعلام داشت 

که قانون جدید چک تأثیر قابل اعتنایی در تقلیل ورودی پرونده ها نداشته است. رئیس عدلیه در همین رابطه تصریح کرد: نواقص این مقوله باید 

احصاء شود و آسیب شناسی مدونی درخصوص آن صورت گیرد.

انتظارات از قانون جدید چک محقق نشده است
رئیس دستگاه قضا در ادامه از دفتر مزایده های مجتمع قضایی شهید بهشتی بازدید به عمل آورد و از نزدیک در جریان فعالیت سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت قرار گرفت. در این سامانه، مزایده ها به صورت الکترونیکی انجام می پذیرند و تاکنون سه مزایده الکترونیک به صورت آزمایشی برگزار 

شده و مقرر است طی ماه های آتی کلیه مزایده ها به این شکل انجام گیرند. مسئولین مربوطه تأکید داشتند که سامانه مزبور علی رغم برخی کُندی ها 

در مجموع، مزایای قابل توجهی دارد.

رئیس عدلیه در همین رابطه ضمن تأکید بر بهره گیری از فناوری های نوین برای تسهیل و تسریع امور حقوقی و قضایی مردم گفت: زمانی چنین مطرح 

می کردند که با اجرایی شدن قانون جدید چک بالغ بر 90 درصد از ورودی های این مقوله به مراجع قضایی کاسته می شود اما امروز در آسیب شناسی 

میدانی مشاهده کردیم که انتظارات در این زمینه در عرصه عمل آنطور که باید محقق نشده است. لذا در بخش مربوط به مزایده های الکترونیکی، باید 

به گونه ای کار را از ابتدا پایه گذاری کنید و پیش ببرید که به واسطه عملیاتی شدن این امر، مشکلات و پرونده های جدید ایجاد نشود.

رئیس قوه قضاییه در جریان سرکشی امروز خود از مجتمع قضایی شهید بهشتی به شعب اجرای احکام متمرکز این مجتمع قضایی مراجعه کرد تا از 

نزدیک روند امور را مورد بررسی و واکاوی قرار دهد.

پیگیری پاسخ استعلامات از بانک مرکزی
ژه ای در جریان حضور خود در »شعب اجرای احکام متمرکز مجتمع قضایی شهید بهشتی« به مطالعه و بررسی موردی چند پرونده پرداخت و سؤالاتی 

تخصصی را پیرامون روند رسیدگی ها به این پرونده ها از مسئولین مربوطه مطرح کرد. وی همچنین در جریان آمار پرونده های وارده، جریانی، مختومه 

موقت و مختومه 1401 این شعب نیز قرار گرفت.

رئیس دستگاه قضا با اشاره به اهمیت رضایتمندی مردم و تسهیل و تسریع امور حقوقی و قضایی آنها، خطاب به مسئولین مربوطه در مجتمع قضایی 

شهید بهشتی تأکید کرد که بررسی دقیقی از میزان رضایتمندی مردم به واسطه متمرکز شدن شعب اجرای احکام به عمل آورند.

در ادامه بازدید رئیس قوه قضاییه از مجتمع قضایی شهید بهشتی تهران، دهقانی؛ سرپرست این مجتمع و قربانی؛ رئیس کل دادگاه های عمومی و 

انقلاب تهران اشاره داشتند که ارتباط محاکم تهران با بانک مرکزی به صورت برخط است اما به دلیل وجود پاره ای از ایرادات نرم افزای، بعضاً پاسخ 

استعلامات، با کندی واصل می شود.

رئیس قوه قضاییه پس از استماع این موضوع، بر مرتفع شدن مشکلِ مزبور در اسرع وقت به منظور عدم ایجاد خلل و تعلل در پیشبرد امور حقوقی و 

قضایی مردم تأکید کرد.

قراردهای خود را رسمی تنظیم کنید
رئیس عدلیه در ادامه بازدید خود از مجتمع قضایی شهید بهشتی، هنگام بررسی یکی از پرونده ها در شعبه ای از دادگاه حقوقی این مجتمع، بر اهمیت 

انعقاد قراردادهای رسمی میان مردم و متعاملین تأکید کرد و گفت: انعقاد قراردادها به صورت مُتقن، محکم و رسمی از بروز بسیاری از مشکلات و 

ایجاد پرونده های زیاد جلوگیری به عمل می آورد. این امر شامل حال معاونت ها و واحدهای حقوقی ادارات و شرکت ها نیز می شود و آنان باید بیش از 

سایر آحاد جامعه نسبت به انعقاد قراردادهای متقن و رسمی اهتمام داشته باشند.

اژه ای از شعبه 55 دادگاه حقوقی مستقر در مجتمع قضایی شهید بهشتی تهران ویژه امور بین الملل نیز بازدید به عمل آورد و از نزدیک در جریان روند 

رسیدگی ها در این شعبه قرار گرفت. طبق اظهارات رئیس شعبه 55، روند رسیدگی ها در این شعبه علنی است و آرای صادره برای سفارتخانه های خارجی 

ابلاغ می شوند.رسیدگی به شکایت بیماران پروانه ای از دولت آمریکا، رسیدگی به دادخواهی خانواده های شهدای مدافع حرم از گروهک های تروریستی 

تحت حمایت مستقیم دولت تروریستی آمریکا با دادخواهی 646 نفر از 15 استان کشور، رسیدگی حقوقی به پرونده گروهک تروریستی حرکة النضال و 

دادرسی حقوقی سرکرده گروهک تروریستی تندر، از جمله پرونده های مورد رسیدگی در شعبه 55 دادگاه حقوقی بوده است.

دیدار بدون واسطه و چهره به چهره با مردم و مراجعان، همانند همه بازدیدهای میدانی رئیس قوه قضاییه، یکی از برنامه های سرکشی وی از مجتمع 

قضایی شهید بهشتی تهران بود. بر همین اساس، رئیس عدلیه به استماع مشکلات و مسائل برخی از مراجعان پرداخت و دستورات مقتضی را برای رفع 

مسائل آنها در چارچوب موازین قانونی صادر کرد.

اژه ای در ادامه در جمع قضات و کارکنان مجتمع قضایی شهید بهشتی به ایراد سخنرانی پرداخت و اظهار کرد: کار شما در این مجتمع قضایی از 

حجم و حساسیت بالایی برخوردار است و من بر این مهم واقف هستم و در جریانم که سرریز مسائل اقتصادی کشور در دستگاه قضایی بر حجم و 

حساسیت کار شما افزوده است و شما حتی در برخی روزهای تعطیل نیز در سر کار حاضر می شوید. با این حال توصیه مؤکد من به شما آن است که 

علی رغم سنگینی کار، از خدمت به خانواده خود غافل نشوید.رئیس قوه قضاییه بیان کرد: وقتی حجم و حساسیت کار و میزان مراجعه ارباب رجوع 

و ارجاع پرونده ها افزایش می یابد و در کنار این موضوع، با محدودیت های عِدّه و عُدّه ای نیز مواجهیم؛ ممکن است بستر برای سوء استفاده شیطان 

وشیطان صفتان مهیا شود و آنها بخواهند تا قداست دستگاه قضایی را مخدوش سازند. در اینجاست که اهمیت صیانت از خود و همکاران و مجموعه 

مضاعف می شود؛ لذا فرد فرد شما همکاران باید در صیانت از خود و مجموعه کوشا باشید.

رئیس دستگاه قضا بر لزوم اتقان هرچه بیشتر آرای قضایی نیز تأکید کرد و گفت: نقض هایی که در مراجع بالاتر در روند رسیدگی ها گرفته می شود، امور 

را پیچیده تر و حجیم تر می کند؛ چنانچه بر مقوله اتقان آراء اهتمام شود، هم از حجم کار در مراجع قضایی کاسته می شود و هم اعتبار احکام ما افزایش 

می یابند.رئیس قوه قضاییه در ادامه 5 شاخصه را برای متقن شدن آرای قضایی برشمرد و گفت: استماع دقیق مطالب طرفین پرونده، تسلط بر قانون، 

دقت پیرامون مستندات پرونده، تطبیق دقیق مستندات پرونده با مفاد قانونی و مشورت با اشخاص مجرب و متخصص از جمله شاخصه هایی است که 

بر اتقان آرای قضایی می افزاید.

راهکار پلیس فتا برای 
جلوگیری از مالباخته شدن 

در خریدهای اینترنتی
سرهنگ رامین پاشایی؛ معاون اجتماعی پلیس فتا اظهار کرد: مجرمان 

سایبری پس از سرقت وجوهات از حساب مالباختگان به منظور پولشویی 

و کمرنگ کردن رد پای مجرمانه خود، وجوهات را به صورت مستقیم 

یا با واسطه، پس از ثبت سفارش کالا از حساب مالباختگان به حساب 

فروشندگان واریز می کنند؛ این در حالی است که در هنگام پی جویی 

جرایم اولین کسی که مورد تعقیب قانونی قرار می گیرد؛ حسابی است 

که وجوهات به حساب آنها واریز می شود.

وی بیان کرد: فروشندگان و صاحبان کسب و کارهای اینترنتی و 

آگهی دهندگان در سایت های واسط در هنگام مواجه با افرادی که 

تمایل به واریز وجه به صورت آنلاین به حساب آنها را دارند، به 

منظور پیشگیری از هر گونه وقوع جرایم باید نسبت به احراز هویت 

سفارش دهندگان و خریداران با تطبیق کد ملی و شماره حساب آنها اقدام 

کنند.

این مقام مسئول تصریح کرد: فروشندگان حتی المقدور در مواجهه با 

خریدارانی که مترصد پرداخت آنلاین و خرید به صورت غیر حضوری 

هستند؛ کالا یا اجناس سفارش داده شده را با تاخیر زمانی حداقل 24 

ساعت به سفارش دهندگان تحویل دهند تا در صورت وقوع هر گونه 

جرایم احتمالی در این حوزه بتوان نسبت به خنثی سازی آن اقدام کرد.

پاشایی در ادامه به فروشندگان توصیه کرد: مستندات احراز هویت 

خریداران شامل شماره حساب، تصاویر دوربین را محفوظ نگه دارند تا 

در صورت به وقوع پیوستن تخلف و جرم بتوانند جهت شناسایی سریع تر 

متخلفان به مراجع قضائی و انتظامی تحویل دهند.

راه اندازی »مرکز توسعه 
کارآفرینی و اشتغال« در 

سازمان بهزیستی

علی محمد قادری؛ رئیس سازمان بهزیستی کشور با اشاره به  جوان گرایی 

در سازمان بهزیستی کشور اظهار کرد: در این دوره، سازمان یکی از 

سازمان های پیشرو در دولت است؛ به طوری که پیش از این دوره 

مدیریت در بهزیستی بیش از 70 درصد مدیران کل استانی از دستگاه های 

مختلف به سازمان بهزیستی مأمور بودند که با ظرفیت سازی و انتصاب 

مدیران جدید از بدنه سازمان بهزیستی، مدیران قبلی به دستگاه های 

خود برگشتند و مدیران جایگزین از بدنه سازمان بهزیستی انتخاب شدند 

و مدیران جدید نیز در سال های گذشته تجارب بسیاری زیادی را کسب 

کرده بودند و هم اکنون نیز به عنوان مدیران موفق در سطح استان ها 

مشغول به فعالیت هستند.

وی با اشاره به ساختار جدید سازمان بهزیستی کشور گفت: بعد از 12 

سال ساختار جدید سازمان ابلاغ شد و در این ساختار برخی تغییرات 

جهت تسهیل در خدمت رسانی به جامعه هدف سازمان انجام شده است.

قادری ادامه داد: سازمان بهزیستی در جشنواره شهید رجایی در حوزه 

اشتغال به عنوان دستگاه برتر انتخاب شده است و جالب است زمانی که 

ما جایزه را در این جشنواره گرفتیم، یک دبیرخانه در حوزه اشتغال در 

سازمان بهزیستی داشتیم و هیچ کد تسهیل گری در حوزه اشتغال نداشتیم 

اما در حال حاضر با افتخار سازمان بهزیستی مرکزی دارد تحت عنوان 

»مرکز توسعه کارآفرینی و اشتغال« و در حوزه اشتغال فعالیت دارد. 

همچنین در قالب جشنواره شهید رجایی تاکنون 15 استان جایزه خود را 

کسب کرده اند.

رئیس سازمان بهزیستی کشور در ادامه گفت وگو به موضوع مولدسازی 

اشاره کرد و گفت: در این حوزه تمایل سازمان بهزیستی در این است 

که این سازمان در کنار آموزش و پرورش و وزارت بهداشت قرار بگیرد و 

املاک سازمان در طرح مولدسازی مستثنی باشد؛ چرا که املاک سازمان 

بهزیستی ناشی از هبه های مردمی در طول سال های گذشته است.

وی با اشاره تامین بودجه برای سازمان بهزیستی ادامه داد: بخشی از 

این بودجه از سوی دولت انجام می شود که بسیار محدود است، بخش 

دیگر از محل کمک های مردمی است و بخش بعدی از محل دارایی های 

غیرمولد، به همین جهت درخواست ما این است که در طرح مولدسازی، 

سازمان را همانند دو وزارتخانه دیگر مستثنی کنند.

قادری با اشاره به حضور نیروهای جهادی در فرایند خدمت رسانی به 

جامعه هدف سازمان بهزیستی تصریح کرد: در گذشته این افراد در 

بروکراسی های ادرای معطل می مانند و حتی برخی از این گروه ها به دلیل 

این فضاء قید خدمت رسانی را می زنند اما در این دوره همکاری بسیاری 

نزدیکی بین سازمان بهزیستی و گروه های جهادی وجود دارد.

افزایش سطح همکاری 
پلیس ایران و سوریه

فرمانده کل انتظامی جمهوری اسلامی ایران در دیدار با سفیر 

سوریه در ایران بر افزایش سطح همکاری دو کشور تأکید کرد 

و گفت: هیچ گونه مانعی در راستای همکاری دو کشور وجود 

ندارد.

شفیق دیوب سفیر سوریه در تهران با حضور در ستاد فرماندهی کل 

انتظامی جمهوری اسلامی با سردار احمدرضا رادان دیدار و گفت وگو کرد.

سردار رادان در این دیدار با اشاره به سطح همکاری های خوب پلیسی 

بین دو کشور ایران و سوریه، تأکید کرد: به تمام همکارانم در بخش های 

مختلف پلیس جمهوری اسلامی ایران تأکید کردم که از تمام توان خود 

برای ارتقای سطح همکاری ها به پلیس سوریه استفاده کنند.

فرمانده کل انتظامی جمهوری اسلامی ایران در این دیدار بر افزایش 

سطح همکاری پلیسی دو کشور تأکید کرد و گفت: هیچ گونه مانعی در 

راستای همکاری دو کشور وجود ندارد.

سردار رادان اضافه کرد: پلیس جمهوری اسلامی ایران می تواند در زمینه 

توسعه فناوری، مبارزه با مواد مخدر و تروریسم، انتقال تجربیات آموزشی 

و پلیس سایبری با پلیس سوریه همکاری داشته است.

وی در ادامه به پیروزی های جبهه مقاومت در فلسطین اشاره کرد و 

گفت: دشمن در تمام صحنه ها شکست خورده و ما از فتح رزمندگان 

مقاومت احساس غرور می کنیم.

شفیق دیوب سفیر سوریه در این دیدار ضمن ابلاغ سلام گرم وزیر کشور 

سوریه به سردار احمدرضا رادان؛ فرمانده کل انتظامی کشورمان، گفت: 

مشتاقیم همکاری های خود را در تمام زمینه ها با جمهوری اسلامی ایران 

گسترش دهیم.وی با بیان اینکه پلیس جمهوری اسلامی ایران می تواند در 

تمام زمینه های امنیتی، انتظامی با سوریه همکاری داشته باشد، خاطر 

نشان کرد: خواهان این هستیم که از تجربیات پلیس ایران در برقراری 

نظم و امنیت در کشورمان بیشترین بهره را داشته باشیم.

سفیر سوریه همکاری پلیسی بین دو کشور را سازنده ارزیابی کرد و 

گفت: جمهوری اسلامی ایران همواره در کنار مردم سوریه بوده و از هیچ 

کوششی برای برقراری امنیت در کشورمان دریغ نکرده است.



 روزنامه سراسری سیاسی ، اقتصادی و فرهنگی صبح ایران | یک شنبه 28 آبان 1402 | 5 جمادی الاول November 19 | 1444 2023 | سال نهم | شماره 1729

ایران

قالیباف: لایحه عفاف و 
حجاب به شورای نگهبان 

ارجاع می شود/ طرح 
کنترل قیمت ۱۳ قلم کالای 

اساسی

رئیس مجلس شورای اسلامی به منظور ارائه گزارشی از اقدامات مجلس 

یازدهم در جلسه شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم حضور 

یافت.

تغییر شیوه بررسی لایحه بودجه با هدف کنترل نقدینگی و 

تورم
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در این جلسه به تبیین 

عملکرد مجلس یازدهم  و ارائه پاسخ به سوالات طرح شده پرداخت.

وی در پاسخ به موضوع اصلاح ساختار بودجه و اقدامات مجلس در 

این باره به عنوان یکی از عوامل کنترل تورم گفت: مجلس یازدهم برای 

نخستین بار فرایند بررسی لایحه بودجه را از یک مرحله ای تغییرداد و دو 

مرحله ای کرد تا با تصویب دو مرحله ای لایحه بودجه، اقدامات جدی تر 

و موثرتری برای کنترل سقف بودجه که یکی از عوامل موثر در مهار تورم 

است، انجام شود و امیدواریم با اجرای دقیق این فرایند، نتایج آن در 

بودجه ریزی های آینده ان شاءالله به تدریج آشکار شود.  

طرح کنترل قیمت 13 قلم کالای اصلی زندگی
رئیس مجلس همچنین با اشاره به وجود تورم در کشور گفت: ممکن 

است با اقدامات کوتاه مدت یا میان مدت نتوانیم قیمت 450 قلم کالایی 

که تورم براساس آن ها محاسبه می شود را به میزان مطلوب کنترل کنیم 

اما معتقدم که قادریم در یک برنامه ریزی دقیق با یک طرح مدون، 

قیمت حدود 13 کالای اساسی و اصلی زندگی مردم که بخش مهمی از 

نیازهای هر فردی است، را به نحوی کنترل کنیم که مردم مطمئن باشند 

قیمت این کالاها هر سال فقط و فقط به اندازه میزان افزایش حقوق و 

دستمزدشان افزایش می یابد.

لایحه عفاف و حجاب به زودی به شورای نگهبان ارجاع 

می شود
وی با اشاره به برخی تخریب ها درباره لایحه عفاف و حجاب به 

اقدامات مجلس در گنجاندن بخش های فرهنگی و ایجابی به این لایحه 

پرداخت و گفت: با شنیدن انتقادات و پیشنهادات و مطالبات جمع 

زیادی از نخبگان و صاحب نظران این موضوع از طیف ها و اقشار 

مختلف لایحه ای تدوین شد که پس از بررسی اولیه توسط شورای نگهبان 

و طرح برخی ابهامات، اکنون این ابهامات در کمیسیون برطرف شده و 

این لایحه به زودی برای بررسی مجدد به شورای نگهبان ارجاع می شود.

گلایه یکی از اعضای جامعه مدرسین از آیین نامه واردات 

خودرو
وی همچنین با اشاره به گلایه یکی از اعضای شورای عالی جامعه 

مدرسین از آئین نامه اجرایی قانون واردات خودرو تاکید کرد: ما وظیفه 

داریم در مجلس قانون خوب و اجرایی بنویسیم و البته توجه کنیم که 

وظیفه اجرا با مجلس نیست، به عنوان نمونه در ماجرای قانون مصوب 

مجلس برای واردات خودرو که در این جلسه به آن اشاره شد، انتظار این 

بود که آیین نامه اجرایی آن به نحوی نوشته شود که مشکلی از مردم حل 

شود و گلایه ای که مطرح می کنید، گلایه مردم، کارشناسان و نمایندگان 

مجلس نیز هست.وی درباره عملکرد مجلس در حوزه مسکن نیز گفت: 

مجلس یازدهم در بخش های مختلف مرتبط با مسکن از جمله تعیین 

تکلیف خانه های خالی و ساخت مسکن قوانین مهمی مصوب و برای 

اجرا ابلاغ کرده است، همچنین در موضوع اجاره بها نیز طرحی در فرایند 

قانونگذاری است و معتقدیم با اجرای این قوانین می توانیم شاهد عرضه 

مسکن و کنترل بازار باشیم.

همراهی و هم افزایی دولت و مجلس در برنامه هفتم توسعه
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به روزهای پایانی لایحه برنامه 

هفتم توسعه در مجلس گفت: در این زمینه دولت و مجلس با هم افزایی 

و همراهی کار را پیش بردند تا ان شاءالله شاهد تدوین یک سند توسعه 

مبتنی بر ظرفیت های کشور برای حل مشکلات و پیشرفت ایران عزیز 

باشیم.

تقدیر از عملکرد دولت در مقابله با کرونا
وی همچنین با اشاره به اقدامات  دولت در حوزه بهداشت و درمان 

از موضوع کنترل همه گیری کرونا در کشور به عنوان یک دستاورد مهم 

یادکرد و گفت: در شرایطی که روزانه حدود 750 نفر از مردم عزیز ایران 

قربانی کرونا می شدند دولت طی حدود 3 ماه این شرایط بحرانی را 

کنترل و با اقداماتی که انجام داد، تعداد قربانیان کرونا به کمتر از 10 نفر 

رسید که حقیقتا جای تقدیر دارد. قالیباف توجه جدی به مقوله خانواده 

به عنوان رکن اصلی جامعه به خصوص در برنامه هفتم توسعه و نیز 

قانون حمایت از خانواده گفت: در قانون حمایت از خانواده مصوبات 

خوبی انجام شد که برخی از آن اجرا شده و تاثیر آن نیز قابل مشاهده 

است. همچنین تلاش دولت و مجلس این بوده که در بخش های مختلف 

اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و … خانواده محور باشد و در هر حوزه ای، 

تقویت سبد خانواده مورد توجه قرار گیرد.

ایران در مجموع ذخایر گاز و نفت رتبه اول دنیا را دارد

جواد اوجی وزیر نفت شامگاه جمعه در نمایشگاه دستاوردهای دولت سیزدهم با عنوان روایت پیشرفت اظهار داشت: یکی از مهمترین صنایع مهم در 

کشور و از بزرگترین نعمت هایی که خداوند به ما داده، صنعت نفت و گاز است.

وی گفت: مجموعه ذخایر نفت و گاز ما در دنیا رتبه اول را دارد و هیچ کشوری مجموع ذخایر نفت و گاز آن، همانند ایران نیست.

وزیر نفت افزود: صنعت نفت و گاز ایران قبل از انقلاب وابسته به خارج از کشور و در دست مستشاران خارجی بوده و حتی صادرات آن نیز از سوی 

خارجی ها صورت می گرفت .

اوجی تصریح کرد: امروز در هیچیک از شرکت های نفت، گاز، پالایشگاه و پتروشیمی افراد خارجی حضور ندارند و همه کارها به درست مهندسان و 

کارگران ایرانی صورت می گیرد.

وی ادامه داد: قبل از انقلاب یک مجتمع پتروشیمی داشتیم و امروز پس از ۴۴ سال از انقلاب، ۲۳ پالایشگاه گازی و ۶۸ مجتمع پتروشیمی داریم.

برخورداری ۹۸ درصد خانوار شهری و ۸۳ درصد روستاهای کشور از نعمت گاز
وزیر نفت بیان داشت: امروز ۹۸ درصد خانوار شهری از نعمت گاز و ۸۳ درصد روستاهای کشور از نعمت گاز برخوردار هستند که این شرایط در هیچ 

کجای دنیا همانند ندارد.

وی ابراز داشت: روسیه در حالی که در ذخایر گازی اول است اما اخیراً اعلام کرده که قرار است، یک میلیون مشترک گاز داشته باشند.

اوجی با بیان اینکه عمده صنایع کشور به شبکه گاز رسانی متصل است که این امر به برکت انقلاب اسلامی بوده است افزود: امروز در توسعه میادین 

نفتی در دریا و خشکی همه اقدامات به دست ایرانی ها است.

وی عنوان داشت: هم اکنون در برخی نقاط ۶ هزار متر حفاری صورت می گیرد و در زمینه احداث پالایشگاه و پتروشیمی خودکفا هستیم و بیش از ۸۶ 

درصد تجهیزات ما در حوزه صنعت نفت در داخل کشور تولید می شود.

اوجی با بیان اینکه در سال گذشته صادرات محصولات پتروشیمی ایران ۱۴ میلیارد دلار بوده است افزود: ما رتبه یک تحریم ها را در دنیا داریم و با این 

حال در ونزوئلا ورود کردیم و با رفتن آمریکایی ها عمده تولید آنان به یک پنجم رسید که ایران به این عرصه ورود کرد و امروز در حال اقدامات خوبی 

هستم و پالایشگاه فراسرزمینی محقق شده است که در این پالایشگاه ها نفت ایران ارزش افزوده پیدا می کند.

وی عنوان داشت: از شهریور ۱۴۰۰ که مصادف با آغاز به کار دولت سیزدهم بود در حوزه صنعت نفت چالش هایی داشته ایم و شرایط به گونه ای بود 

که کمتر کسی حاضر به پذیرش مسئولیت در وزارت نفت بود.

وی اضافه کرد: در آن روزها ۷۸ میلیون میعانات گازی بر روی بیش از ۴۰ کشتی روی دریا مانده بود و به فروش نمی رفت و به دنبال آن ناترازی گاز نیز 

داشتیم و حجم ذخایر سوخت گاز مایع نیز پایین ترین میزان رسیده بود.

وزیر نفت اضافه کرد: در زمستان ۱۳۹۹ به دلیل اینکه سوخت رسانی به نیروگاه ها صورت نگرفت، خاموشی رخ داد و این امر به دلیل این بود که 

میعانات گازی ذخیره شده بود و امکان تولید گاز جدید نبود.

اوجی بیان داشت: ۲ میلیون ۳۰۰ هزار بشکه در ابتدای دولت سیزدهم صادرات نفت داشته و از سویی ۴۵۰ همت کسری بودجه داشتیم و ذخایر ارزی 

کشور نیز شرایط خوبی نداشت.

وی گفت: در آبان ماه ۱۴۰۰ نیز ۴۴۰۰ جایگاه سوخت همزمان در کشور مورد حمله سایبری قرار گرفت که این امر موجب بروز مشکلاتی شد و نشان 

می داد این موضوع برنامه ریزی شده بود.

وی افزود: حمله سایبری با یک اقدام تدبیر شده و با همراهی های مردم و رسانه ها در کوتاه ترین زمان ممکن خنثی شد و در همان ساعت های اول 

بسیج عمومی در صنعت نفت اعلام کردیم و از متخصصان خواستیم که به صورت دستی نازل جایگاه های سوخت را فعال کنند.

وزیر نفت عنوان داشت: از همان ماه های اول ابتدای کار دولت سیزدهم، مصارف بخش پالایشگاهی و پتروشیمی با میزان تولید تراز شد و با دیپلماسی 

انرژی فعال شده، امروز یک بشکه میعانات گازی و نفت روی آب نداریم و همه ظرفیت ها در داخل و خارج مشتری دارد و پول تمامی نفت های 

فروخته شده نیز به کشور وارد شد.

۴۵۰ هزار همت کسری بودجه دولت با افزایش صادرات نفت و گاز و میعانات جبران شد
اوجی عنوان داشت: ۴۵۰ هزار همت کسری بودجه دولت با افزایش صادرات نفت و گاز و میعانات جبران شد و در سال ۱۴۰۱ وزارت نفت به تکالیف 

مالی خود عمل کرد.

وزیر نفت افزود: در امر سرمایه گذاری، ۱۳۲ طرح نیمه تمام و کلیدی در کشور داشتیم که می توانست در راستای ارزش افزوده و تولید به کشور کمک 

کند که این پروژه ها تکمیل شدند و با تکمیل این طرح ها و شروع طرح های جدید، رشد تولید صورت گرفت که این امر به درآمدهای ارزی کشور کمک 

کرد.

اوجی با بیان اینکه اعتقادی به ساخت پالایشگاه در دولت گذشته وجود نداشت و این امر موجب خام فروشی می شد افزود: در طرح فار ۱۱ پارس 

جنوبی طی بیست سال گذشته شرکت های خارجی قرارداد می بستند و بعد کار را رها می کردند و سال ۹۵ توتال این کار را انجام داد و نهایت در سال 

۹۷ کار را بر زمین گذاشت که این امر موجب عقب ماندگی برداشت از ظرفیت های میادین مشترک می شد.

وی افزود: فاز ۱۱ پارس جنوبی مرزی ترین فاز مشترک میدان گازی با قطر بود که توتال کار را رها کرد و تمام اطلاعات این میدان را نیز با خود برد، در 

حالی که در همین میدان با طرف قطری سهم داشت.

وزیر نفت عنوان داشت: تکمیل و بهره برداری از فاز ۱۱ میدان گازی پارس جنوبی با سرمایه گذاری ۶۰۰ میلیون دلار در سال جاری صورت گرفت که 

این امر برای خارجی ها باور پذیر نبود.

وی افزود: دولتمردان قبلی می گفتند غیر از توتال شرکت دیگری نمی تواند این کار را انجام دهد اما این امر با توان داخلی محقق شد.

طی دو سال اخیر ۶ میدان نفتی با سرمایه گذاری خارجی به بهره برداری رسید
وزیر نفت بیان داشت: طی دو سال اخیر ۶ میدان نفتی با سرمایه گذاری خارجی به بهره برداری رسید و ورود بانک ها برای مشارکت در بخش تولید نیز 

از جمله اقدامات این دو سال بود.

اوجی با اشاره به موضوع جمع آوری گاز مشعل گفت: ۱۱ و نیم میلیون مکعب گاز مایع که می سوخت و آلودگی ایجاد می کرد، جمع آوری شد و تا 

پایان امسال ۲۸ میلیون متر مکعب جمع آوری گازهای مشعل داریم که معادل یک فاز پارس جنوبی است.

وی با بیان اینکه امروز یک میدان مشترک بلاتکلیف هم نداریم افزود: در زمینه پتروشیمی ها ۵ میلیون تن به ظرفیت محصولات پتروشیمی افزوده شده 

که هر چقدر این میزان بیشتر شود موجب جلوگیری از خام فروشی خواهد شد و به بی اثر سازی تحریم ها نیز کمک می کند.

کیفی سازی محصولات در ۱۰ پالایشگاه نفتی شروع شده است
اوجی ادامه داد: کیفی سازی محصولات در ۱۰ پالایشگاه نفتی شروع شده است و طی این مدت ۳۷ هزار نفر از نیروهای ایثارگر را جذب کردیم .

وی ادامه داد: بانک مرکزی رشد اقتصادی بخش های مختلف و در نهایت دولت را به صورت سه ماهه اعلام می کند و در سه ماه اول امسال بخش نفت 

و گاز ۱۹.۸ درصد بوده که تا پایان امسال این رشد ادامه خواهد داشت که کارنامه درخشانی برای صنعت نفت است.

وزیر نفت بیان داشت: میدان گازی آرش مباحث امنیتی و فنی دارد که موضوعات این میدان با طرف کویتی در حال مذاکره است و ایران از حق خود 

در هیچیک از میادین کوتاه نخواهد آمد.

وی عنوان داشت: بهینه سازی مصرف از حمله موضوعات مهم است و چالش ما دو نیم برابر است و در کاهش مصرف هم در بخش خانگی و صنایع 

طرح های را تنظیم و اجرایی کرده است و اصلاح موتورخانه ها در مجتمع های مسکونی است که اصلاح آن موجب کاهش اتلاف انرژی می شود.

۲ هزار میلیارد ریال از 
اموال شرکت آب منطقه ای 

فارس تعیین تکلیف شد

به نقل از روابط عمومی دادگستری فارس، سید مصطفی بحرینی در 

این  خصوص، اظهار داشت: این تصمیم در راستای جلوگیری از تضییع 

بیت المال و کمک به دولت، با هماهنگی شورای دستگاه های نظارتی 

استان اتخاذ شد و اموال مازاد مذکور در پروژه های آب رسانی استان 

استفاده می شود.

وی گفت: اموال مذکور بخشی از اموال طرح ها و پروژه های خاتمه 

یافته ملی و استانی از سنوات گذشته است و با تصمیم اتخاذ شده از 

زیان مالی بیش از یک هزار میلیارد ریالی در صورت مزایده این اموال 

جلوگیری می شود. ضمن اینکه بخشی از نیاز پروژه های آبرسانی استان 

نیز تأمین خواهد شد.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان فارس، اموال مذکور را شامل 

لوله های فولادی، لوله های جی آر پی، شیرآلات پروانه ای و سوزنی و سایر 

اتصالات پروژه ای عنوان کرد.

بحرینی با اشاره به وظیفه قانونی مدیران دستگاه های دولتی استان در 

تعیین تکلیف اموال مازاد گفت: بر اساس قانون دستگاه ها باید اموال 

مازاد خود را پس از شناسایی و احصا به فروش برسانند و یا در قالب 

قرارداد های اجاره عرضه کنند.

۷۰۰ کانون در جامعه به 
بررسی و ارزیابی موقعیت 

معلمان می پردازند

رضا مراد صحرایی ظهر شنبه در همایش نو معلمان گام دومی البرز با 

اشاره به اینکه دولت آموزگاران ابتدایی را در رتبه بندی بالاتر و با شاخص 

های ارزشی بیشتری قرار خواهد داد، اظهار کرد: اگر بر ۶ ساحت اصلی 

سند تحول بنیادین متمرکز شویم بی شک جامعه ای متمدن و آینده ای 

روشن و پویا در آینده خواهیم داشت.

وزیر آموزش و پرورش گفت: تربیت سیاسی، اجتماعی و اقتصادی که در 

سند تحول بنیادین نیز بر آنها تاکید شده بی شک تاثیر بسزایی بر جامعه 

ی معلمان و دانش آموزان دارد.

وی با بیان اینکه ما امروز کانون های ارزیابی را در سراسر کشور بر پا 

کرده ایم، تصریح کرد: حدود ۷۰۰ کانون در جامعه به بررسی و ارزیابی 

موقعیت معلمان می پردازند.

صحرایی با تأکید بر ضرورت دقت در انتخاب معلم اضافه کرد: معلمان 

کسانی هستند که آینده سازان را تربیت می کنند و یک معلم خوب 

باید روانشناس خوب، آگاه به نیازهای روانی کودکان و نوجوانان و اهل 

مطالعه باشد که امروز بسیاری از مشکلات ما از همین موضوع نشات 

می گیرند.وی همچنین به فرسودگی شغلی در معلمان اشاره و با بیان 

اینکه معلم خوب به طور مستمر بر دانش خود می افزاید، افزود: آزمون 

سازی از وظایف معلمان است.

وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه آزمون ها برای یادگیری طراحی و 

ساخته می شوند و بهترین فرصت برای یادگیری هستند، گفت: معلمی که 

آزمون ساز نباشد شخصی است که بذر آموزش کاشته اما آن را برداشت 

نکرده است.

صحرایی با اشاره به اینکه مسیر رشد معلمی در سه ساحت حرفه ای، 

عمومی و تخصصی تاکنون تایید شده و در مسیر رشد و بالندگی بیشتر 

معلمان اجرا خواهد شد، ادامه داد: در سند تحول بنیادین به صراحت 

آمده که باید به معلمان ابتدایی اهمیت و بهای فراوان داده شود.

وزیر آموزش و پرورش از واگذاری اردوگاه اقامتی دانش آموزان استان 

تهران به البرز خبر داد و بیان کرد: باید بیش از این به معلمان بها داد و 

اگر روزی برسد که دانشگاه فرهنگیان ظرفیت نداشته باشد و فقط یک 

انتخاب داشته باشد بدون شک معلمان ابتدایی را استخدام خواهیم کرد 

چرا که معلمان ابتدایی پایه های تعلیم و تربیت کشور را بنا می کنند.

وی همچنین به موضوع رتبه بندی معلمان اشاره کرد و گفت: دولت 

سیزدهم رتبه بندی را با تامین ۵۰۰ هزار میلیارد ریال اعتبار برای تمام 

معلمان کشور اجرا کرد.
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جهان

هشدار امیرعبداللهیان 
به آمریکا درباره ادامه 
جنایات در غزه و کرانه 

باختری

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران در مصاحبه با یک رسانه 

انگلیسی بار دیگر تأکید کرده که ایران خواستار گسترده شدن دامنه 

درگیری ها در جنگ غزه نیست اما در صورت ادامه جنایات علیه مردم در 

غزه و کرانه باختری، گسترش درگیری ها اجتناب ناپذیر است. 

طبق نوشته روزنامه فایننشال تایمز، دیپلمات ارشد ایران در این مصاحبه 

گفته که تهران از طریق کانال های محرمانه به آمریکا گفته که خواستار 

گسترده تر شدن دامنه جنگ غزه نیست اما به واشنگتن در این خصوص 

هشدار داده است. 

به نوشته این روزنامه، امیرعبداللهیان ضمن منتفی دانستن گفت وگوهای 

مستقیم میان ایران و آمریکا تصریح کرد: »طی 40 سال گذشته پیام های 

میان ایران و امریکا از طریق سفارت سوئیس در تهران به عنوان حافظ 

منافع آمریکا رد و بدل شده است.«

رئیس دستگاه دیپلماسی ایران اضافه کرد: »در پاسخ به آمریکا ما گفتیم 

که ایران خواستار گسترش جنگ نیست اما به دلیل رویکرد اتخاذشده 

توسط آمریکا و اسرائیل در منطقه، چنانچه جنایات علیه مردم غزه و 

کرانه باختری متوقف نشوند هر احتمالی قابل بررسی است و درگیری های 

گسترده تر ممکن است اجتناب ناپذیر شوند.«

دولت آمریکا به ریاست جمهوری »جو بایدن«، رئیس جمهور آمریکا از 

زمان آغاز جنگ رژیم صهیونیستی علیه غزه گسترده ترین حمایت های 

عملی را از تل آویو اعلام کرده است. دولت بایدن علاوه بر ارسال بسته 

کمک چند میلیون دلاری از طریق کانال های پشت پرده نیز فروش سلاح 

به این رژیم را افزایش داده است. 

موضع دولت آمریکا تضادی آشکار با افکار عمومی در این کشور دارد. 

در روزهای گذشته شهرهای مختلف در آمریکا به صحنه تظاهرات در 

حمایت از آتش بس در غزه و برای محکوم کردن حملات اسرائیل تبدیل 

شده است. 

با وجود این، دولت بایدن اعلام کرده که خواستار آتش بس در غزه نیست 

و تنها از آنچه »وقفه های جنگی بشردوستانه« خوانده شده حمایت کرده 

است. در حملات رژیم اسرائیل به مناطق مختلف غزه از روز 7 اکتبر به 

این سو بیش از 11500 فلسطینی به شهادت رسیده اند.

مذاکرات ایران و روسیه 
برای امضای قرارداد نهایی 

پروژه راه آهن رشت - 
آستارا

»کاظم جلالی«، سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه در تاریخ 26 

آبان ماه در دیدار با »ازبروف«، معاون وزیر حمل و نقل روسیه که 

همکاری های فیمابین در حوزه حمل و نقل و ترانزیت را مورد بررسی 

قرار داد. 

جلالی در این دیدار پروژه ساخت راه آهن رشت - آستارا را یک موضوع 

جدی و مهم در روابط برشمرد که مورد توجه جدی رهبران دو کشور 

بوده و بر آغاز عملیات اجرایی آن در آینده نزدیک تاکید نمود.

ازبروف ضمن تایید اظهارات جلالی اعلام کرد که مذاکرات کارشناسی و 

فنی به خوبی بین طرفین در حال پیگیری است و می توان امیدوار بود که 

قرارداد نهایی تا پایان سال  جاری میلادی به امضا طرفین برسد.

سفیر ایران در روسیه همچنین با »ایگور لویتین«، دستیار رییس جمهور 

روسیه دیدار کرد و همکاری های دو کشور در عرصه های مختلف از 

جمله حمل و نقل و ترانزیت را مورد بحث و تبادل نظر قرار داد.

در این دیدار اهمیت ایران در مسیر کریدورهای ترانزیتی منطقه مورد 

تایید طرفین قرار گرفت.

لویتین بر این نکته تاکید کرد که ایران پنجره ورود روسیه به کشورهای 

جنوب شرق آسیا و کشورهای جنوبی خلیج فارس است.

کنعانی: حمله به بیمارستان  ها خوی وحشیگری رژیم 
اسرائیل را نشان داد

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در خصوص حملات رژیم صهیونیستی به بیمارستان ها در غزه در صفحه شخصی خود نوشت: بعد 

از شکست مقامات رژیم اسرائیل در اثبات ادعاهای دروغین خود در مورد بیمارستان شفا، ارتش این رژیم حملات خود را به دیگر بیمارستان های غزه از 

سر گرفت. 

وی افزود: حمله به بیمارستان های اردن و اندونزی، جلوه دیگری از خوی تجاوزکارانه و وحشیگری رژیم را نشان داد.

سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: حمله به بیمارستان ها با همه موازین حقوق بشری، حقوق بین الملل و کنوانسیون های ژنو در تعارض است و 

ماهیت جنایتکارانه این رژیم را نزد جهانیان آشکارتر می کند.

جنگنده های رژیم اسرائیل در چهل و سومین روز از تجاوز نظامی خود به نوار غزه بعد از عملیات طوفان الاقصی، بیمارستان الوفاء را در مرکز غزه 

هدف قرار دادند که در اثر این حمله، رئیس این بیمارستان به شهادت رسید و شماری نیز زخمی شدند.

جنگنده های رژیم اسرائیل مناطقی را در شمال غزه بمباران کردند که سرایا القدس در واکنش به این حملات مواضع ارتش صهیونیستی را در داخل و 

خارج غزه هدف قرار دادد.

خبرگزاری صفا فلسطین گزارش داد که دکتر مدحت محیسن، رئیس بیمارستان سالخوردگان الوفاء در اثر بمباران بیمارستان مذکور در شهر الزهراء واقع در 

مرکز نوار غزه به شهادت رسیده و شمار دیگری از پزشکان و پناهندگان نیز زخمی  شده اند.

سخنگوی بیمارستان شهدای الاقصی در غزه در گفت وگو با الجزیره اعلام کرد که تا این لحظه بیش از 200 نفر از کادر درمان و پزشکی در حملات 

اشغالگران اسرائیلی به نوار غزه به شهادت رسیده و بیش از 450 نفر دیگر نیز زخمی شدند.

دستیار پوتین: ایران 
پنجره ورود روسیه به 

کشورهای جنوب شرق آسیا 
و کشورهای جنوبی خلیج 

فارس است

»کاظم جلالی«، سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه در ملاقات با 

»ایگور لویتین«، دستیار رییس جمهور روسیه همکاری های دو کشور در 

عرصه های مختلف از جمله حمل و نقل و ترانزیت را مورد بحث و تبادل 

نظر قرار داد.در این دیدار اهمیت ایران در مسیر کریدورهای ترانزیتی 

منطقه مورد تایید طرفین قرار گرفت.لویتین بر این نکته تاکید کرد که 

ایران پنجره ورود روسیه به کشورهای جنوب شرق آسیا و کشورهای 

جنوبی خلیج فارس است.لویتین تیر ماه سال جاری به منظور دیدار 

و گفتگو با مقامات جمهوری اسلامی ایران به تهران سفر کرد.حسین 

امیرعبداللهیان وزیرخارجه کشورمان در دیدار با وی روابط دو کشور 

را مثبت و ممتاز خواند.دستیار رئیس جمهور روسیه نیز در این دیدار 

عضویت کامل جمهوری اسلامی ایران در سازمان همکاری های شانگهای 

را تبریک گفت.در این دیدار طرفین آخرین وضعیت و اقدامات در 

دست اجرا در خصوص پروژه ساخت راه آهن رشت -آستارا و همچنین  

تفاهم نامه سه جانبه ترانزیت  ایران،  روسیه و آذربایجان را مورد گفتگو 

و تبادل نظر قرار دادند.لویتین همچنین در سفر خود به تهران با علی اکبر 

احمدیان دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان نیز دیدار و گفتگو کرد.

نیویورک تایمز: هیچ نشانه ای درباره استفاده نظامی 
حماس از بیمارستان الشفاء وجود ندارد

درحالی که اشغالگران به بهانه وجود »تونل های مقاومت« در مجتمع پزشکی الشفاء این بیمارستان را تبدیل به پادگان نظامی کرده و حملات وحشیانه 

زمینی و هوایی به این مجتمع پزشکی را با شدت ادامه می دهند، روزنامه آمریکایی نیویورک تایمز در گزارشی درباره ادعاهای ارتش رژیم صهیونیستی 

مبنی بر »وجود تونل های مقاومت در زیر مجتمع پزشکی الشفاء واستفاده نظامی از این بیمارستان« اعلام کرد که ارتش اسرائیل به خبرنگاران اجازه 

ورود به بیمارستان الشفاء یا ملاقات و مصاحبه با بیماران و مسئولان این بیمارستان را نمی دهد.

این رسانه آمریکایی افزود، اما بعد از بازدید 3 خبرنگار از مجتمع پزشکی الشفاء در نوار غزه، به نظر نمی رسد نشانه ای وجود داشته باشد که نشان دهد 

حماس از این بیمارستان برای مخفی کردن سلاح یا به عنوان مرکز فرماندهی خود استفاده کند.نیویورک تایمز تصریح کرد، خبرنگاران تنها اجازه بازدید از 

بخشی از مجتمع پزشکی بزرگ الشفاء را داشتند و ارتش اسرائیل مانع ورود خبرنگاران برای تحقیق در داخل بیمارستان یا مصاحبه با بیماران و مسئولان 

بیمارستان شد.روز پنجشنبه نیز شبکه آمریکایی سی ان ان گزارش داد که هیچ مدرکی دال بر کشف شبکه تونلی در زیر بیمارستان الشفاء توسط ارتش 

اسرائیل وجود ندارد.سی ان ان با اشاره به اینکه حدود 3 هفته قبل سخنگوی ارتش اسرائیل در یک کنفرانس مطبوعاتی مدعی شده بود که یک شبکه 

چندسطحی از تونل های حماس در بیمارستان الشفاء وجود دارد، تاکید کرد قطعا هیچ مدرک و نشانه ای نیست که نشان بدهد نیروهای اسرائیلی یک 

شبکه تونلی در زیر مجتمع پزشکی الشفاء کشف کرده باشند.

پیش از این نیز بعد از حمله وحشیانه نیروهای اشغالگر به مجتمع پزشکی الشفاء، سازمان دیده بان حقوق بشر اعلام کرد که اسرائیل هیچ مدرکی دال 

بر استفاده حماس از مراکز پزشکی و بیمارستان ها در نوار غزه ارائه نداده و ما خواستار تحقیق درباره حملات اسرائیل به بیمارستان ها و زیرساخت های 

پزشکی غزه هستیم و این حملات را جنایات جنگی می دانیم. نتایج تحقیقات ما نشان می دهد که ادعاهای اسرائیل )درباره استفاده مقاومت فلسطین 

از بیمارستان ها برای اهداف نظامی( درست نیست و نمی توان آنها را تایید کرد.

بهانه اشغالگران برای توجیه جنایات خود در بیمارستان ها از جمله بیمارستان الشفاء »وجود تونل های مقاومت در بیمارستان و استفاده نظامی نیروهای 

مقاومت« از این بیمارستان است؛ ادعایی که حتی سازمان های بین المللی نیز آن را رد می کنند و مقاومت فلسطین و دولت غزه بارها درخواست انجام 

تحقیقات بین المللی درباره بیمارستان ها را داده اند تا دروغ اشغالگران افشا شود، اما صهیونیست ها اجازه ورود تیم های بین المللی به بیمارستان را 

نمی دهند.

سازمان دیده بان حقوق بشر اروپا-مدیترانه در این زمینه اعلام کرد اینکه اسرائیل به هیچ یک از طرف های بین المللی اجازه حضور در بیمارستان را 

نمی دهد شک و تردیدهای زیادی درباره داستان بعدی که اسرائیل می خواهد درباره این بیمارستان بسازد ایجاد می کند. ارتش اسرائیل مجتمع پزشکی 

الشفاء را تبدیل به یک پادگان نظامی و مرکزی برای بازداشت و آزار و شکنجه بیماران و آوارگان و کادر پزشکی کرده است.

چرا ترکیه خواهان 
عدم حضور ناتو در دریای 

سیاه است؟

مقامات ترکیه در روزهای اخیر، باز هم درباره اهمیت تنش در دریای 

سیاه و حفظ ثبات و امنیت این منطقه استراتژیک اظهار نظر کرده اند. 

توجه ویژه ترک ها به دریای سیاه ازاین رو اهمیت دارد که اساساً یکی 

از ابعاد مهم و حیاتی تشکیل دهنده موقعیت ژئوپولیتیک خاص ترکیه، 

همجواری این کشور با دریای سیاه است.ترکیه علاوه بر آن که کنار این 

دریا قرار گرفته، تنها نقطه جهان است که از راه گذرگاه های بسفر و 

داردانل، اجازه می دهد کشتی ها از دریای سیاه و از گلوگاه استانبول 

بگذرند، به مرمره، اژه و مدیترانه بروند و در مسیر حرکت به سمت 

دریای سیاه نیز، همین خط را دنبال کنند، در نتیجه، رویکرد ترکیه به 

عبور و مرور کشتی های نظامی و غیرنظامی در این منطقه اهمیت 

بسیاری دارد.حالا به نظر می رسد مقامات آنکارا، یک بار دیگر در مورد 

ترتیبات امنیتی دریای سیاه، به ارزیابی مجدد رسیده اند و از احتمال تلاش 

اعضای ناتو برای قدرت نمایی در دریای سیاه، نگران هستند، چرا که ترکیه 

به عنوان یکی از اعضای قدیمی ناتو، نخستین کشوری است که در جریان 

بروز یک کشمکش احتمالی، ممکن است تحت تأثیر قرار بگیرد،

به همین دلیل مقامات سیاسی و نظامی ترکیه خواهان عدم حضور 

ناتو در دریای سیاه هستند و چنین چیزی نشان دهنده توجه آنکارا به 

ملاحظات امنیتی مرتبط با رویکردهای دفاعی روسیه در منطقه است.

قبلاً ترکیه ترجیح می داد در مورد رویکردهای پیمان نظامی ناتو به دریای 

سیاه و چند و چون مهار روسیه در منطقه، به شکل علنی اظهارنظر نکند 

و صرفاً در جلسات و نشست های سران ناتو، تبعیت خود از تصمیمات 

ناتو را نشان دهد، اما حالا ترکیه دیدگاه دیگری دارد که نشان دهنده 

این است که دست کم در طرح مسائل دفاعی و در ظاهر، تفاوت هایی 

با دیگر اعضای ناتو دارد. دریاسالار ارجمند تاتلی اوغلو فرمانده نیروی 

دریایی دیروز و در مراسم صدوسی وسومین سالگرد تأسیس دانشکده 

افسران دریایی در یالووا، به رویکردهای تهاجمی آمریکا و ناتو واکنش 

نشان داد و گفت: »از آنها می خواهیم دریای سیاه را به خاورمیانه تبدیل 

نکنند. ما بر اساس وظایفی که در توافق مونترو به عهده گرفته ایم، برای 

حفظ ثبات دریای سیاه، هر آن چه را لازم باشد انجام خواهیم داد و رسماً 

اعلام می کنیم که نمی خواهیم ناتو یا آمریکا در دریای سیاه حضور داشته 

باشند. هدف ما پیروی از مونترو است. ما به عنوان ترکیه همه امنیت را 

در دریای سیاه تضمین می کنیم و نیازی به حضور ناتو نداریم«.


